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СТАТУТ МАЄ БУТИ 
КОНСЕРВА ТИВ-
НИМ,
АЛЕ НЕ 

ЗАКОСТЕНІЛИМ

ТЕ, ЩО ПОДАЄТЬСЯ ЯК 
ПОДАТКОВА РЕФОРМА, 

НАСПРАВДІ НЕ БІЛЬШ 
НІЖ ВІДКЛАДЕНИЙ  

ЇЇ СТАРТ

СОЦКАРТКААКЦІЯ 

1000 ЛИСТІВ 
УРЯДУ
СТУДЕНТСТВО ВИМАГАЄ 
ПІДВИЩЕННЯ 
СТИПЕНДІЙ

ЦСП ЗМІНЮЄ САЙТ!
ТОП-7 СОЦІАЛЬНИХ 
ПОСЛУГ ДЛЯ СТУДЕНТІВ 
ВІД СОЦКАРТКИ

76

ВЖЕ ВКОТРЕ УРЯД ПРИЗНАЧАЄ 
ПОДОРОЖЧАННЯ «КОМУНАЛКИ» НА ДЕНЬ 
СМІХУ. З 1 КВІТНЯ СОЦІАЛЬНИЙ ТАРИФ НА 
ГАЗ ЗРОСТЕ НА 53%. КОМУ БУДЕ СМІШНО?

ГАЗОВА 
РЕАКЦІЯ
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У Верховній Раді зареє-
стровано законопроект 
«Про інформацію для спо-
живачів  щодо харчової 
продукції». На переконан-
ня авторів документа, ре-
алізація його положень не 
тільки зобов’яже розмі-
щувати повнішу інформа-
цію про продукти, а й гар-
монізує національну нор-
мативну базу з європей-
ською. Оскільки Україна 
освоює зону вільної тор-
гівлі з ЄС, закон є конче 
необхідним. 

Хто взагалі слідкує за якіс-
тю продукції, яку прода-
ють у великих супермарке-
тах та невеличких крам-

ничках? Можна сказати, що прак-
тично ніхто. Раніше контроль за 
якістю харчових товарів здійсню-
вали служби Держспоживстан-
дарту, потім Держспоживінспек-
ції, яка впродовж 2 останніх років 
перебуває в стані ліквідації. Те-
пер на зміну згаданим службам 
має прийти новостворена Дер-
жавна служба України з питань 
безпеки харчових продуктів і за-
хисту споживачів (Держпродспо-

живслужба). Це своєрідний гі-
брид існуючих раніше відомств. 
Чиї інтереси він захищатиме: спо-
живачів чи виробників, поки що 
достеменно не відомо. Усе з’ясу-
ється після детального розгляду 
проекту закону депутатами Вер-
ховної Ради. 

Деякі народні обранці заявля-
ють, що закон про «чесні етикет-
ки» навряд чи спрацює. Виробни-
ки навчилися обходити і закони, 
і технічні регламенти, не завжди 
зазначаючи реальний склад про-
дукції. При цьому ціна не завжди 
є запорукою якості. Сподіватись, 
що придбавши дорожчий про-
дукт, споживач убезпечить себе 
від неякісного чи сфальсифікова-
ного товару, не варто.

Чи буде новий закон сприяти 
підвищенню відпо-
в і д а л ь н о с т і  з а 
якість і безпечність 
продукції? Думки 
експертів і пересіч-
них споживачів різ-
няться. Але всі заці-
кавлені у тому, аби 
нова служба захист 
прав споживачів 
ставила на чільне 
місце. Адже, за ста-
тистикою, минулого 
року до Держ спо-

жив інспекції надійшло близько 
30 тис. скарг від невдоволених по-
купців. Та це лише невелика част-
ка людей, котрі наважилися шу-
кати правди і захисту у відповід-
ній інстанції. Бо в більшості ви-
падків інформація із цифр і літер, 
яка стоїть за технічними умова-
ми, споживачу нічого не дає. Не 
всі знають, що насправді стандар-
ти нині є добровільними. З мо-
менту вступу України до СОТ за-
конодавство змінено, й обов’яз-
ковими є лише ті стандарти, які 
зазначаються в законах і техніч-
них регламентах України. Тобто, 
якщо їх там немає, то вони носять 
добровільний характер. Останнім 
часом довіра до державних стан-
дартів і технічних умов значно 
знизилася. 

Чи змінить ситуа-
цію закон про чесну 
інформацію, зале-
жить не тільки від 
депутатів. Вони на-
прикінці березня ві-
зьмуть документ до 
розгляду в першому 
читанні. Сподівати-
ся, що просуванню 
розгляду не чинити-
муть спротив гравці 
продовольчого рин-
ку, марно.

ЧИ ТО ШКОЛИ, 
ЧИ ТО «ХАБИ»

Ідею впровадження сис-
теми School HAB урядов-
ці озвучили ще минулого 
року, коли заговорили 
про реформування наці-
ональної освіти. І освітя-
ни, і учні, і батьки заціка-
вились новацією. 

А нещодавно Прем’єр 
Арсеній Яценюк, на-
решті, пояснив, у 
чому полягатиме 

суть реформи. Працювати-
муть так звані опорні школи, 
оснащені лабораторіями та 
всім необхідним для прак-
тичних занять обладнанням. 
Крім центральних навчаль-
них закладів будуть працю-
вати й невеликі дочірні шко-
ли. Учні, які будуть їх відві-
дувати, матимуть змогу за-
кріпити отримані знання в 
центральних школах.
Зміни торкнуться й акцентів в 
освіті. Домінуючим буде спіл-
кування з учителем та між со-
бою, уроки – спрямованими на 
розвиток мислення, а не на 
вкладення в уста завчених 
текстів з книг та конспектів, 
продиктованих вчителями. 
На переконання Глави Уряду, 
це «проект нової школи: з Ін-
тернетом, нормальними кла-
сами, доброю зарплатою для 

вчителів, директором, обра-
ним на конкурсній основі. У 
кожній області має бути по 
одній такій школі».
В Україні налічується 613 
шкіл І–ІІ ступеня, де навча-
ються менше 25 учнів з 1-го 
по 9-й класи. Вартість на-
вчання одного учня в таких 
школах коштує державі по-
над 50 тис. грн на рік при се-
редній розрахунковій вартос-
ті навчання одного учня по 
країні в 9 тис. 100 грн. Тож 
єдиний вихід, як наголошу-
ють у Міністерстві освіти, – 
створення опорних шкіл, що 
нараховуватимуть 360 учнів, 
щонайменше по два класи в 
кожній паралелі.
За задумом, такі навчальні за-
клади будуть обладнані за всі-
ма сучасними стандартами, а 
школи, які розташовані в те-
риторіальній громаді, викону-
ватимуть функції їх філій і на-
вчатимуть базових речей.
Уже зроблено перші кроки в 
напрямі реалізації ідеї. Каб-
мін виділив на проект 
170 млн грн. Західні колеги 
заявили про готовність поді-
литися своїм досвідом і літе-
ратурою. Єдине побоювання 
батьків, щоб «хаби» не стали 
доступними виключно для 
мажорів. 

ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ
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Уряд таки перегля-
нув споживчий ко-
шик українців, на 
основі якого розра-
ховуються соціальні 
стандарти. Згідно з 
цими розрахунками, 
його вартість наразі 
складає 1611 грн 48 
коп., що й відповідає 
прожитковому міні-
муму. За великим ра-
хунком, Кабмін зали-
шив вміст кошика 
практично на рівні 
2000 року. Тоді він 
становив 1218 грн. 
Але на той час курс 
долара був іншим.

За існуючими норма-
ми, які схвалили чи-
новники, українцям 
пропонується «рисо-

ва дієта» – чайна ложка що-
дня. Правда, з гіркою, бо-
дай невеличкою. А ще 90 г 
гречки, 600 г свинини (тоб-
то по 20 г на день), 580 г 
риби (19,3 г на кожен день).

Проте, як кажуть, не хлі-
бом єдиним. Комісія, яка 
переглядала склад коши-
ка, розщедрилася на одяг: 
чоловікам штани на чоти-
ри роки, светр – на три, 
пара чобіт для надто ощад-
ливих – на п’ять років. От із 
плавками не склалося. Їх 

чоловіки мають носити 
впродовж цілих 10 років. 
Жінкам пощастило із взут-
тям – пару чобіт вони змо-
жуть носити не п’ять, як це 
рекомендовано чоловікам, 
а лише два сезони. І цілих 
три пари колготок! Правда, 
на рік, а не на місяць.

Щоправда, деякі зміни 
до складу кошика чинов-
ники внесли. Приміром, 
замість чотирьох стрижок 
на рік комісія погодилася 
на шість. Тобто стригтися 
можна буде раз на два мі-
сяці. А от витрати на мо-
більні телефони, які по-
трібно оновлювати хоча б 
раз на п’ять років, комісія 

проігнорувала. Глава Мі-
ністерства соціальної по-
літики Павло Розенко вдає 
засмученого: «Мобільні те-
лефони, а також памперси, 
вносити наразі в спожив-
чий кошик неправильно. Я 
теж хочу, щоб його вар-
тість була 10 тис. грн і 
туди входило абсолютно 
все. Але ці показники 
прив’язані до розрахунків 
соціальних виплат. Звідки 
в бюджеті країни, що веде 
війну, взяти десятки мі-
льярдів на підвищення 
стандартів?». 

Експерти стверджують, 
що перегляд вмісту спо-
живчого кошика не приве-

де до підвищення рівня 
життя. Тож процедура ця 
швидше формальна. Це 
відповідь відомому право-
захиснику Сергію Батрину, 
який восени виграв суд 
проти урядовців. Юрист ви-
магав переглянути спожив-
чий кошик, довівши, що 
його вартість має станови-
ти не менше 7 тис. грн.

Переглянули, обґрунту-
вали, затвердили. При цьо-
му забули зважити на рі-
вень заробітних плат пере-
січних громадян. Та й для 
чого це робити, якщо в бю-
джеті не передбачено мож-
ливості для реальної зміни 
соціальних стандартів.

Представники українського бізнесу 
переконані: те, що подається як по-
даткова реформа, насправді не більш 
ніж відкладений її старт. 

У бізнес-товаристві стверджують, що 
незбалансованість податкової систе-
ми зупиняє сьогодні цілі галузі, зму-
шуючи малий бізнес іти в тінь, а влас-

ників підприємств – виводити капітали за 
кордон, скорочувати обсяги виробництва та 
працівників. Влада ж, своєю чергою, не чує 
підприємців. І запевняє: якщо українські біз-
несмени не будуть створювати нові робочі 
місця і підвищувати заробітну плату своїм 
працівникам, ставку єдиного соціального 
внеску неодмінно переглянуть у бік підви-
щення. Про це нещодавно заявив міністр со-
ціальної політики Павло Розенко. На його пе-
реконання, поки що тенденції до виходу біз-
несу з тіні не спостерігається. Тож дірка в бю-
джеті Пенсійного фонду не зменшується.
За словами міністра, бізнес мав би, нарешті, 
збагнути усю відповідальність перед краї-
ною та її громадянами. «Він повинен зробити 
крок назустріч не владі, не міністру соціаль-
ної політики, а громадянам, легалізувавши 
заробітні плати. Підвищення зарплат і ство-
рення нових робочих місць частково компен-
сує дворазове зниження ЄСВ», – наголосив 
глава відомства.
Однак на заклик соціального міністра під-
приємці відгукуються занадто мляво. Діалог 
держави і бізнесу не складається. Близько 
70% українського бізнесу працює в тіні, 
стверджують експерти. Через великі податки 
та корумпованість контролюючих органів 
тільки надприбуткові підприємства можуть 
дозволити собі таку розкіш – справно плати-
ти податки. Всі інші не поспішають виходи-
ти з тіні. 
Заклики про європейський вибір України біз-
нес-товариством сприймаються як порожні 
декларації. Бо насправді в країнах Європей-
ського Союзу влада робить наголос на серед-
ні та малі підприємства, а в Україні цьому 
сегменту не дають розвиватись. Бізнесу про-
сто невигідно легально працювати. Не кажу-
чи про те, що почувається він у власній краї-
ні вкрай некомфортно.
Якщо влада продовжуватиме ігнорувати сиг-
нали ділового середовища України, стагна-
цію економіки та падіння ВВП буде дуже 
важко зупинити. Майже нереально.
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КОМЕНТАР

ДІАЛОГ 
ДЕРЖАВИ  

З БІЗНЕСОМ

СЕРЕДНЯ ЗАРПЛАТА УКРАЇНЦІВ  
У ДОЛАРОВОМУ ЕКВІВАЛЕНТІ

З ГІРКОЮ…
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У заході взяли участь 
народні депутати 
України, експерти 
МОП, представники 

Президента України, Кабі-
нету Міністрів України, мі-
ністерств, відомств, все-
українських об’єднань ор-
ганізацій профспілок, робо-
тодавців, а також науковці.

«Ми будемо переконува-
ти депутатів, щоб вони при-
йняли і ратифікували цю 
Конвенцію», – запевнила 
голова Комітету Верховної 
Ради України з питань соці-
альної політики, зайнятос-
ті та пенсійного забезпе-
чення, народний депутат 
Людмила Денісова, яка 
спільно з Національним ко-
ординатором МОП в Украї-
ні Сергієм Савчуком висту-
пила модератором заходу.

Керівник відділу соці-
альної політики, управлін-
ня і стандартів Департа-
менту соціального захисту 

МОП Валері Шмітт прове-
ла для учасників круглого 
столу презентацію «Ратифі-
кація Конвенції МОП № 102 
– віха на шляху до побудо-
ви і підтримки сталих сис-
тем соціального захисту», в 
якій наголосила, що рати-
фікація Конвенції – не кі-
нець, а тільки початок шля-
ху, і МОП бере на себе 
зобов’язання співпрацюва-
ти з Урядом задля забезпе-
чення застосування її на 
практиці.

Голова Спільного пред-
ставницького органу репре-
зентативних всеукраїн-
ських об’єднань профспі-
лок на національному рів-
ні, Голова ФПУ Григорій 
Осовий під час обговорення 
питання зміцнення систе-
ми соціального забезпечен-
ня України шляхом ратифі-
кації Конвенції МОП №102 
про мінімальні норми соці-
ального забезпечення 
(1952 р.) наголосив, що і 
Уряд, і профспілки, і робо-

тодавці ще в 2010 році ви-
словилися за необхідність 
підготовки до ратифікації 
даної Конвенції. Зокрема, 
про це йшлося в тексті Ге-
неральної угоди, підписа-
ної цього ж року.

Профспілковий лідер та-
кож зазначив, що Україна 
спізнюється на півстоліття, 
адже поки ми перебуваємо 
у відчутті того, що Конвен-
цію № 102 потрібно ратифі-
кувати, Міжнародна орга-
нізація праці ухвалила вже 
нові підходи до соціально-
го забезпечення. Мова йде 
про прийняту в червні 2012 
року у формі нової міжна-
родної трудової норми Ре-
комендацію № 202 щодо мі-
німальних рівнів соціаль-
ного захисту.

«Ще один інструмент, 
що має бути реалізований в 
Україні в зв’язку з підпи-
санням Угоди про асоціа-
цію між Україною та Євро-
пейським Союзом, – це Єв-
ропейський кодекс соціаль-

ного забезпечення. Якщо 
ми говоримо про статус 
України як європейської 
держави, то маємо підтяг-
нутися до відповідних 
стандартів, що є класични-
ми з точки зору соціально-
го захисту громадян євро-
пейських держав», – зазна-
чив Григорій Осовий.

Перший заступник голо-
ви Комітету Верховної 
Ради України з питань соці-
альної політики, зайнятос-
ті та пенсійного забезпе-
чення, народний депутат 
України Сергій Каплін, у 
свою чергу, також запев-
нив, що задля ратифікації 
документа буде докладено 
максимум зусиль.

Олена ОВЕРЧУК, «ПВ»
Фото Кирила ЛАТИШЕВА

НОВИНИ
ПРИВІТАННЯ

20 БЕРЕЗНЯ – ДЕНЬ ПРАЦІВНИКІВ 
ЖИТЛОВО-КОМУНАЛЬНОГО 
ГОСПОДАРСТВА І ПОБУТОВОГО 
ОБСЛУГОВУВАННЯ НАСЕЛЕННЯ

Григорій ОСОВИЙ,
Голова Федерації профспілок України

Олексій РОМАНЮК, 
голова ЦК Профспілки працівників 

житлово-комунального господарства, 
місцевої промисловості, побутового 
обслуговування населення України

НАЗДОГАНЯЮЧИ ЄВРОПУ:
КОНВЕНЦІЯ № 102 ОЧІКУЄ СВОГО 
РОЗГЛЯДУ У ВЕРХОВНІЙ РАДІ

«Нарешті законопроект «Про ратифікацію 
Конвенції Міжнародної організації праці про 
мінімальні норми соціального забезпечення 
№ 102» внесений Президентом України до 
Верховної Ради й очікує свого розгляду в се-
сійній залі», – про це заявила голова парла-
ментського Комітету з питань соціальної полі-
тики, зайнятості та пенсійного забезпечення 
Людмила Денісова. Задля обговорення пи-
тань, пов’язаних із процесом, вимогами та 
зобов’язаннями України в зв’язку з ратифіка-
цією вказаної Конвенції, 11 березня зазначе-
ний Комітет спільно з Міжнародною організа-
цією праці провели круглий стіл «Зміцнення 
системи соціального забезпечення України 
шляхом ратифікації Конвенції МОП № 102».

КРУГЛИЙ СТІЛ

ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ
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5НАЗУСТРІЧ VII З’ЇЗДУ ФПУ

«Статут – це основний доку-
мент для будь-якої орга-
нізації. Він визначає 
основні напрями та ре-

гламентує її діяльність і відносини з 
членськими організаціями.

Саме тому, на мій погляд, Статут 
має бути деякою мірою консерватив-
ним, але не закостенілим.

Зміни до нього мають вноситись 
лише у випадках необхідності приве-
дення його положень у відповідність 
до вимог законодавства, до змін, які 
відбуваються у суспільному житті кра-
їни, або з метою уточнення, покращен-
ня чи деталізації механізмів діяльнос-
ті організації.

Багато в чому саме завдяки таким 
підходам до Статуту наша організація, 
до речі, одна з небагатьох в Україні, 
змогла вистояти, зміцнитися, збе-
регти свою єдність, посилитися і 
виконувати свої функції в нових 
умовах.

Не стала виключенням і під-
готовка до чергового з’їзду 
ФПУ. Одним із питань, яке вно-
ситься на його розгляд, є вне-
сення змін до Статуту.

Для забезпечення цього про-
цесу та підготовки опрацьованих 
пропозицій делегатами з’їзду ще в 
2014 році була створена відповідна 
комісія. Відбулося 7 засідань комісії, 
під час яких було розглянуто кілька со-
тень пропозицій від членських органі-
зацій та членів профспілок.

Усі вони були детально розглянуті 
на засіданнях і щодо них були прийня-
ті відповідні рішення. Напрацювання 
комісії кілька разів розглядалися на 
Президії ФПУ.

Маю зазначити, що робота комісії 
проходила демократично і її висновки 
не були кінцевими. На засідання за-
прошувались автори пропозицій. У 
разі відхилення пропозиції той, хто її 
вніс, мав право звернутися до Президії 
і навіть до Ради ФПУ. І це право було 
реалізоване на практиці.

Якщо говорити по суті змін, які були 
схвалені Радою ФПУ, то основні зміни 
пропонується внести до V розділу Ста-
туту «Майно і фінансова діяльність 
ФПУ» та розділу VII «Припинення 
ФПУ».

Практично всі вони пов’язані з при-
йняттям нового Податкового кодексу і 
спрямовані на приведення положень 
Статуту у відповідність до його вимог. 
В першу чергу це стосується питання 
збереження неприбуткового статусу 
ФПУ, переліку напрямів використання 
коштів.

Значні зміни пропонується внести і 
до статті 9 Статуту, яка визначає осно-
вні завдання ФПУ. Це пов’язано з тим, 
що в чинному Статуті в цій статті були 
норми, які явно не належали до осно-
вних завдань. Наприклад, здійснення 
господарської діяльності.

Тому цю статтю пропонується поді-
лити на дві: в одну будуть включені по-
ложення, що дійсно стосуються за-
вдань та мети діяльності ФПУ, а в дру-
гу – шляхи досягнення цих завдань.

У ІІІ розділі Статуту в статті 18 роз-
ширено перелік підстав для припинен-
ня членства у ФПУ такими позиціями, 
як вчинення дій, що завдають шкоди 
авторитету ФПУ, невиконання рішень 
виборних органів ФПУ, втрата зв’язку 
з ФПУ. Уточнено позиції щодо виклю-
чення членської організації за неспла-
ту членських внесків (цим займається 
Контрольно-ревізійна комісія) та ви-
ключення з інших підстав – за висно-
вком Статутної комісії.

У розділі V Статуту щодо коштів, 
майна і порядку здійснення фінансової 

діяльності зазначено, що доходи ФПУ 
використовуються виключно для фі-
нансування реалізації мети, основних 
завдань та напрямів діяльності, визна-
чених Статутом, та видатків на утри-
мання ФПУ. Вони не розподіляються 
поміж членськими організаціями, але 
членським організаціям і членам 
профспілок може надаватися фінансо-
ва допомога.

Що стосується інших змін, то пере-
важна їх більшість має редакційний, 
уточнюючий характер або пов’язані з 
приведенням норм Статуту до вимог 
законодавства України.

Саме тому на них зупинятися я не 
буду.

Однак маю сказати, що до комісії на-
дійшло декілька пропозицій, які мали 
дуже принциповий характер і зачіпали 
основні принципи побудови ФПУ. Комі-

сія, як у подальшому і Президія, не 
змогли прийняти однозначне рішен-
ня з цих питань і було вирішено – 
щоб не вносити напруження в робо-
ту з’їзду, запропонувати йому пере-
нести обговорення цих питань на 
майбутнє, для чого доручити роз-
глянути їх на засіданні  новообраної 

Ради ФПУ і від імені з’їзду надати їй 
повноваження у разі необхідності вно-

сити зміни до Статуту. Це рішення під-
тримала і нині діюча Рада ФПУ.

Що ж це за зміни? Їх декілька:
– змінити принципи формування ви-

борних органів ФПУ залежно від кіль-
кості членів профспілок та фінансово-
го внеску членських організацій в ді-
яльність ФПУ;

– входження до обласних проф-
об’єднань місцевих профспілок, які не 
входять до складу галузевих профспі-
лок, що є членськими організаціями 
ФПУ, та права участі таких профспілок 
у виборних органах ФПУ.

Незважаючи на те, що Рада ФПУ вже 
погодила зміни до Статуту, які будуть 
від її імені вноситись делегатам VII 
з’їзду, робота комісії не завершилась і 
триватиме до самого з’їзду. Адже про-
позиції щодо змін можуть надходити і 
надалі.

Усі свої напрацювання щодо нових 
пропозицій наша комісія передасть до 
відповідної комісії, яка буде створена 
з’їздом».

 ЗМІНИ 
ДО СТАТУТУ 

МАЮТЬ ВНОСИТИСЯ 
ЛИШЕ У РАЗІ НЕОБХІДНОСТІ 

ПРИВЕДЕННЯ ЙОГО ПОЛОЖЕНЬ 
У ВІДПОВІДНІСТЬ ДО ВИМОГ ЗА-

КОНОДАВСТВА, ДО ЗМІН, ЯКІ ВІД-
БУВАЮТЬСЯ У СУСПІЛЬНОМУ 
ЖИТТІ КРАЇНИ, АБО З МЕТОЮ 
УТОЧНЕННЯ, ПОКРАЩЕННЯ ЧИ 

ДЕТАЛІЗАЦІЇ МЕХАНІЗМІВ 
ДІЯЛЬНОСТІ ОРГАНІ-

ЗАЦІЇ.

Як повідомляє прес-центр ФПУ, змі-
нами до відповідної постанови Ка-
бінету Міністрів України праців-
никам територіальних органів Дер-

жпраці пропонувалося підвищити посадо-
ві оклади на 25%, але залишити їх такими, 
як вони були встановлені ще в 2006 році.
Зокрема, оклад державного інспектора з 
охорони праці становить 570 грн, держав-
них гірничотехнічних інспекторів – 750 грн, 
головного технічного інспектора – 970 грн.
У представників  профспілок це викликало 
обурення! З одного боку, це незаконно, 
оскільки відповідно до законодавства про 
оплату праці та Конституції жоден праців-
ник не повинен отримувати зарплату мен-
шу, ніж гарантований державою прожит-
ковий мінімум, який наразі для працездат-
них осіб становить 1378 грн.
З іншого боку, як можна собі уявити, щоб 
державні гірничотехнічні інспектори, які 
здійснюють нагляд за охороною праці на 
вугільних шахтах і рудниках із підземни-
ми роботами, на підприємствах із розвід-
ки, видобутку та переробки уранових руд, 
атомних електростанціях і дослідних ядер-
них реакторах, щоденно ризикуючи влас-
ним життям і здоров’ям,  отримували таку 
мізерну зарплату?!
На жаль, запитання профспілок лишилися 
непочутими, і відповідна постанова була 
ухвалена.
 Уряд також затвердив бюджет Пенсійного 
фонду України на 2016 рік.
У зв’язку із зниженням надходжень від 
збору ЄСВ різко зменшилося фінансове на-
повнення не тільки ПФ, а й фондів соціаль-
ного страхування.
Так, цього року від ЄСВ до ПФ заплановано 
зібрати лише 105 млрд (із 256 млрд, необхід-
них для забезпечення пенсійних виплат у 
2016 році). Решта має бути дофінансована з 
Держбюджету, 1,5 млрд — буде знято із Фон-
ду соцстраху з тимчасової втрати працездат-
ності, що викликає заперечення профспілок, 
тому що недофінансування фондів спричи-
нить затримки виплат лікарняних тощо, 
при цьому зниження ЄСВ так і не вплинуло 
на підвищення зарплат, як це обіцяв Уряд.

ПОЗИЦІЯ ПРОФСПІЛОК

ФПУ КАТЕГОРИЧНО 
ПРОТИ ЗАНИЖЕННЯ 
ЗАРПЛАТИ 
ДЕРЖАВНИМ 
ІНСПЕКТОРАМ З 
ОХОРОНИ ПРАЦІ

ВАСИЛЬ ДУДНИК,
ГОЛОВА ПРОФСПІЛКИ 

ПРАЦІВНИКІВ АВТОМОБІЛЬНОГО 
ТА СІЛЬСЬКОГОСПОДАРСЬКОГО 
МАШИНОБУДУВАННЯ УКРАЇНИ, 
ЗАСТУПНИК ГОЛОВИ КОМІСІЇ 

З ПІДГОТОВКИ ПРОПОЗИЦІЙ ЩОДО 
ЗМІН ДО СТАТУТУ ФПУ:

«СТАТУТ ФПУ МАЄ БУТИ 
ДЕЯКОЮ МІРОЮ 

КОНСЕРВАТИВНИМ, АЛЕ 
НЕ ЗАКОСТЕНІЛИМ»

Про це заявив на засіданні Уряду 
10 березня представник профспі-
лок – керівник СПО об’єднань 
профспілок, Голова ФПУ Григорій 
Осовий.
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Інформуємо, що Профспілка праців-
ників АПК України спільно з Молодіж-
ною радою Федерації профспілок 
України за підтримки Фонду імені 
Фрідріха Еберта у 2016 році продо-
вжують цикл засідань Профспілково-
го клубу «Нове бачення». Перше засі-
дання цього року відбудеться 21-
22  квітня в Кам’янці-Подільському 
Хмельницької області.

Основна мета Профспілкового клубу – 
сприяння розвитку  профспілкового 
руху України, створення платформи 
для навчання та обміну досвідом на 

актуальні профспілкові теми, модернізація і 
актуалізація профспілок у цілому.
Теми засідання:
1. Профспілка: роль та можливості в умовах 
сьогодення.
2. Створення якісного профспілкового проек-
ту. Партнерство і пошук нових можливостей.
3. Профспілковий рух в Україні та світі. Євро-
пейські профспілкові тенденції.
4. Законодавчі аспекти діяльності профспілок 
в Україні. Міжнародні конвенції, пов’язані з 
діяльністю профспілок.
Організатори запрошують до участі у засідан-
ні клубу представників від профспілок, яким 
цікава та корисна запропонована тематика.
Витрати на проживання, харчування та роз-
даткові матеріали здійснюються за рахунок 
організаторів.
Транспортні витрати сплачує сторона, яка від-
ряджає учасника.

Катерина БАРИШЕВА,
голова Молодіжної ради ФПУ

Ще у вересні минулого року 
в лавах студентської спіль-
ноти прокотилася хвиля не-
вдоволення. Її спричинило 
свідоме небажання уряду пе-
реглядати розмір мінімальної 
академічної та соціальної 
стипендій.

Згідно із пунктом 6 статті 62 За-
кону України «Про вищу осві-
ту» від 01.07.2014 р. стипендія 
має прирівнюватися до розмі-

ру прожиткового мінімуму з розра-
хунку на одну особу на місяць і стано-
вити не менш як 1350 гривень.

Бездіяльність уряду загострює со-
ціальну напругу серед студентів, ба-
гато хто з них змушений не думати 
про навчання, а шукати роботу, аби 
заробити на життя. Раніше казали, 
що студент має вчитися і підробляти, 
а зараз кажуть, що студент вимуше-
ний працювати та підучуватись.

Студентство укотре вирішило на-
гадати Прем’єру Арсенію Яценюку 
про борг і виконання доручення Пре-
зидента за результатами петиції про 
збільшення розміру стипендії.

Нагадаємо, що тоді Президент до-
ручив Прем’єр-міністру Арсенію Яце-
нюку забезпечити всебічне та ґрун-
товне опрацювання центральними 
органами виконавчої влади зазначе-
ної пропозиції та за підсумками про-
веденої роботи ухвалити рішення. 
Цей папірець загубився у високих ка-
бінетах, а отже, петиція, яку 1 вересня 
минулого року студентські профспіл-
ки зареєстрували до Президента 
України з вимогою підвищити розмір 
мінімальної академічної та соціаль-

ної стипендій до розмі-
ру прожиткового мі-
німуму з розра-
хунку на одну 
особу на мі-
сяць, як запи-
сано в пунк-
ті 6 статті 62 
Закону 
України 
«Про вищу 
освіту» від 
01.07.2014 р., 
й  д о с і  н е 
опрацьована і 
не розглянута 
належним чином. 
Необхідні 25 тисяч 
голосів були зібрані ра-
ніше дедлайну голосування 
за петицію.

Через урядову затримку студенти-
бюджетники щомісяця чекають на 
мізерні 825 гривень. І це тоді, коли 
сума вже давно мала би бути майже 
вдвічі більшою.

Профспілка студен-
тів Ужгородського 

національного 
університету 

організувала 
акцію «1000 
листів уря-
ду», адре-
совану без-
посеред-
ньо Пре-
м’єр-міні-

строві Ук-
раїни Арсе-

нію Яценюку. 
Послання наді-

слано до Кабіне-
ту Міністрів Украї-

ни 1 березня. Тепер сту-
денти чекають на відповідь.

Далі буде.

Дар’я ЛАЗАРЄВА

АНОНС

МОЛОДЬ

21-22 КВІТНЯ 
ВІДБУДЕТЬСЯ 
ЗАСІДАННЯ 
ПРОФСПІЛКОВОГО 
КЛУБУ «НОВЕ 
БАЧЕННЯ»

-
-
-

-

-
-

ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ

БЕЗ-
ДІЯЛЬНІСТЬ 

УРЯДУ ЗАГОСТРЮЄ 
СОЦІАЛЬНУ НАПРУГУ СЕ-

РЕД СТУДЕНТІВ, БАГАТО ХТО 
З НИХ ЗМУШЕНИЙ НЕ ДУМАТИ 

ПРО НАВЧАННЯ, А ШУКАТИ РО-
БОТУ, АБИ ЗАРОБИТИ НА ЖИТТЯ. 

РАНІШЕ КАЗАЛИ, ЩО СТУДЕНТ 
МАЄ ВЧИТИСЯ І ПІДРОБЛЯТИ, А 

ЗАРАЗ КАЖУТЬ, ЩО СТУДЕНТ 
ВИМУШЕНИЙ ПРАЦЮВА-

ТИ ТА ПІДУЧУВА-
ТИСЬ.

ПРОФКОМ 

СТУДЕНТІВ 

УжНУ 
ВЛАШТУВАВ 

АКЦІЮ 
«1000 
ЛИСТІВ 
УРЯДУ»
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– Костянтине, соціальною 
карткою здебільшого корис-
туються дорослі профспілча-
ни, а як щодо активного залу-
чення молоді?

– Ви ніби читаєте мої думки. 
Наша команда Центру соціаль-
них послуг ФПУ активно працює 
в цьому напрямі. Наразі створе-
но новий сайт Центру: www.
cesp.pro, який стане платфор-
мою для старту нового напрям-
ку розвитку соціальної картки. 
Це соцкарта_student. 

– Нашим читачам цікаві деталі, 
звісно, якщо це не таємниця.

– ЦСП – не секретна організа-
ція. Даний проект розроблений 
спеціально для студентських 
профспілок та має на меті попу-
ляризувати діяльність профспі-
лок у цілому. 

Студентство – майбутній фун-
дамент для всіх галузевих та все-
українських профспілок. Сьогод-
нішні хлопці та дівчата вже за-
втра вирішуватимуть, чи вступа-
ти їм у профспілкову організа-
цію на виробництві, підприєм-
стві чи в організації. І саме від 
того, наскільки якісно сьогодні зі 
студентством буде проводитись 
пропагандистська та роз’ясню-
вальна робота на тему «переваг 
членства в профспілці», зале-
жить майбутня чисельність і 
якість профспілок. На мою дум-

ку, відродження і реформування 
профспілкового руху потрібно 
починати саме зі студентської 
молоді. І соцкарта_student – пер-
ший крок до цього.

Соцкарта_student – це та ж со-
ціальна картка, тільки з додат-
ковими сервісами, й оформити її 
можуть лише профспілчани-сту-
денти.

– То в чому ж полягає різниця 
між соціальною карткою та 
соцкарта_student?

– По-перше, у зовнішньому 
вигляді. Лицевий бік картки є 
однаковим для всіх, а от на зво-
роті є фото та інформація з осо-
бистими даними студента – це 
П.І.Б., рік вступу та закінчення 
вишу, назва первинки, універси-
тету/інституту/факультету та 
спеціальність.

По-друге, набір сервісів. Сту-
денти, порівняно з дорослими 
профспілчанами, ще більш обме-
жені в грошах, плюс у них є свої 
потреби. Тож наша команда ви-
рішила взяти за основу всі серві-
си із соцкарти для дорослих та 
додати 7 студентських сервісів. 

– Чи є вже перші зацікавлені 
програмою студпрофкоми?

– Так, попит формує пропози-
цію. Першу презентацію соцкар-
та_student планується провести 
вже найближчим часом у пер-
винній профорганізації студен-
тів, аспірантів та докторантів 

Одеського національного уні-
верситету ім. І.І. Мечникова. 

– Зі студентами все зрозумі-
ло, а от як ЦСП зацікавлює 
студентські профкоми?

– Як казав класик, треба вмі-
ти зробити пропозицію, від якої 
неможливо відмовитися. Проф-
коми студентів ми зацікавлює-
мо насамперед можливістю ви-
йти на новий, більш сучасний 
рівень роботи. 

Кожна соцкарта_student оздо-
блена унікальним 13-значним 
кодом, який присвоюється одній 
людині. Центром соціальних по-
слуг розроблена спеціальна про-
грама, що дозволяє вести облік 
всіх членів студентської проф-
спілки в електронному вигляді. 

У первинку на комп’ютер ми 
встановлюємо таку програму 
безкоштовно. І коли студент 

приходить до студпрофкому, 
пред’яв ляє картку, голова проф-
кому вводить номер його картки 
у програму й на екрані у нього 
з’являється така інформація, як 
П.І.Б. студента, рік вступу та за-
кінчення вишу, назва інститу-
ту/факультету, спеціальність, 
соціальний стан студента з копі-
ями підтверджуючих докумен-
тів, дані про здібності, отриман-
ня матеріальної допомоги чи 
премії, а також будь-яка інша 
необхідна первинці інформація.

– Костянтине, дякую Вам за 
інтерв’ю і бажаю успіхів у не-
легкій справі. І додам від чи-
тачів «ПВ», що ми стежимо за 
розвитком соціальної картки і 
чекаємо новин.

Дар’я Лазарєва,
спеціально для «ПВ»

1 НАВЧАННЯ 
Сервіс 
включає в 

себе можливість 
пройти навчання 
в різних універ-
ситетах/інститу-
тах України або 
навчатися на 
мовних курсах за 
кордоном на пільгових умовах.

2 ВИРОБНИ-
ЧА ПРАК-
ТИКА 

Сервіс включає в 
себе можливість 
проходження ви-
робничої практи-
ки за спеціальністю за кордоном на піль-
гових умовах.

3 ЗАКОР-
ДОННИЙ 
ТУРИЗМ

Сервіс включає в 
себе персональну 
консультацію пе-
ред оформлен-
ням візи, при бро-

нюванні авіаквитків та готелів, розсилку 
на електронну пошту власникам карток 
інформації про актуальні лоукост-переве-
зення та знижки за кордоном на прожи-
вання та розваги (дні безкоштовних музе-
їв тощо).

4 ДИС-
КОНТНА 
ПРОГРА-

МА ДЛЯ СТУДЕН-
ТІВ 
Сервіс включає в 
себе надання 
знижок при 
пред’явленні соціальної картки на розва-
ги в нічних клубах, на послуги в салонах 
краси, тренувальних залах, магазинах та 
ін. Перелік знижок постійно поповнюєть-
ся залежно від заявок користувачів 
 карток. 

5 ГРАНТИ 
Для користу-
вачів соцкар-

та_student та пер-
винних профспіл-
кових організацій – 
партнерів ЦСП що-
місяця на електрон-

ну пошту надходитиме інформація з ак-
туальними грантами від міжнародних ор-
ганізацій для навчання, проведення кон-
кретних студентських чи молодіжних 
проектів, наукових досліджень, підготов-
ки кадрів та з інших питань на умовах, 
передбачених грантодавцем. Гранти на-
даються безкоштовно і без повернення.

6 АВТОМА-
ТИЗАЦІЯ 
ОБЛІКУ 

ЧЛЕНІВ ПРОФ-
СПІЛКИ
При замовленні 
від 1000 карток у 
первинній проф-
спілкові організа-
ції встановлюють-
ся БЕЗКОШТОВНО програма на 
комп’ютер для автоматичної ідентифіка-
ції членів профспілки. Дана програма та-
кож передбачає створення власної бази 
даних організації – автоматичного обліку 
членів профспілкової організації із зазна-
ченням наступної інформації: П.І.Б. сту-
дента/аспіранта/докторанта, курс, спеці-
альність, дата вступу та закінчення уні-
верситету, соціальна категорія та проф-
спілкова інформація (отримання премії, 

матеріальної допомоги, сплата профвнес-
ків та здібності).

7 ПРОПУСК-
НА СИСТЕ-
МА ДО 

УНІВЕРСИТЕТУ/
ГУРТОЖИТКУ 
Соціальна карт-
ка має на звороті 
магнітну стріч-
ку, унікальний 
13-значний код та 
фотографію користувача, що дозволяє на-
лагодити пропускну систему до універси-
тету та гуртожитку. 
Даний сервіс можливий лише при 100% 
забезпеченні соціальними картками чле-
нів профспілки. Комерційна пропозиція 
розробляється ЦСП окремо для кожної ор-
ганізації.

Всі 7 вищеперерахованих сервісів діють 
додатково до основних сервісів соціаль-
ної картки, з якими ви можете ознайо-
митися на офіційному сайті Центру со-
ціальних послуг cesp.pro або дізнатися 
більше, зателефонувавши на БЕЗКОШ-
ТОВНУ гарячу лінію: 0800-210-308.

Центр соціальних послуг 
змінює офіційний сайт 
cesp.com.ua на cesp.pro. 
Новий сайт буде оснащено 
«персональним кабінетом» 
для кожного користувача 
соціальної картки.
За словами директора ЦСП 
Костянтина Навродського, 
даний крок є вимушеним 
через збільшення кількос-
ті користувачів соцкарток. 
За допомогою нової функ-
ції користувачі зможуть 
відслідковувати свої звер-
нення до Центру соціаль-
них послуг.
Нагадуємо, що основною 
функцією соціальної карт-
ки є безкоштовні юридичні 
консультації профспілчан 
24 години на добу, 7 днів на 
тиждень. 
Оформити соціальну карт-
ку має право будь-який 
член профспілки. Для цьо-
го достатньо зателефону-
вати на безкоштовну га-
рячу лінію: 0800-210-308.

УВАГА!
ВНИМАНИЕ!
ATTANTION!
NOTA BENE!
ACHTUNG!

ІНТЕРВ’Ю

КОСТЯНТИН НАВРОДСЬКИЙ:
«ВІДРОДЖЕННЯ ПРОФСПІЛКОВОГО РУХУ»

7 СЕРВІСІВ ДЛЯ СТУДЕНТІВ ЗА СОЦКАРТА_STUDENT
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17 березня 2016ТЕМА НОМЕРА
Юрій КОРОЛЬЧУК, експерт Інституту 
енергетичних стратегій:  

МАГІЧНА АБРЕВІАТУРА 

Уже стало «доброю» звичкою 
підвищення тарифів аргументу-
вати вимогою МВФ. Це, мовляв, 
передбачено в меморандумі з 
Міжнародним валютним фон-
дом. Глава Нафтогазу Андрій 
Коболєв заявив про нагальну не-
обхідність вкотре підвищити та-
рифи на газ для населення. 
«Якщо ми цього не зробимо, то 
пропустимо ключовий момент, 
– повідомив глава відомства. – 
Це важливо не тільки для Наф-
тогазу, а й для усієї країни».

Пан Коболєв у такий спосіб 
намагається «доводити рефор-
ми до кінця». Бо, за його слова-
ми, якщо зупинимося на півдо-
розі, результат буде знівельова-
но. Чиновник дуже сподіваєть-
ся, що уряду і парламенту не за-
бракне політичної волі для за-
вершення реформ у національ-
ній енергетиці.

Своєю чергою, директор із 
розвитку бізнесу компанії «Наф-
тогаз» тижнем раніше заявляв, 
що відомство веде переговори з 
Кабміном про зниження ціни на 
газ для населення. І навіть на-
тякнув, що з 1 квітня вони мо-
гли б знизити вартість блакит-
ного палива бодай на сотню гри-
вень, але паритет, закладений у 

меморандумі МВФ, не дозволяє 
цього зробити. Бо Фонд – ключо-
вий кредитор країни, тож кожне 
його слово, а тим більше реко-
мендація – чітка вказівка до 
 виконання.

Нам так довго тлумачили, що 
у підвищенні тарифів винен 
МВФ, що ми повірили. Насправ-
ді Міжнародний валютний фонд 
не вимагав підвищувати тари-
фи. Фонд наполягав позбутися 
дефіциту Нафтогазу. В який спо-
сіб це буде зроблено, Фонду абсо-
лютно не цікаво. Однак уряд не 
знайшов нічого ліпшого, як під-
вищити тарифи. Більше того, ни-
нішня пільга у вигляді 200 кубо-
метрів газу за пільговою ціною 
може бути скасована. 

А наступного року буде ще 
одне підвищення тарифів. І зно-
ву – цього вимагає МВФ, звично 
твердять урядовці. Про те, що 
Фонд не контролює ціни на газ 
чи електроенергію, у високих 
кабінетах воліють не згадувати. 
Населенню не обов’язково зна-
ти, що МВФ вимагає одного: аби 
ми не дотували з державного ко-
шторису доморощених монопо-
лістів. При цьому в європей-
ських директивах чітко пропи-
сана рекомендація – зробити 
процес тарифного ціноутворен-
ня максимально прозорим, ство-

рити незалежний регулятор, 
який би гарантував і прозору по-
літику, і захист споживачів.

На думку експертів, систем-
ний підхід абсолютно непра-
вильний. Держава стоїть на боці 
монополістів і робить усе, аби 
монополіст розвивався і отри-
мував надприбутки. Як і за ча-
сів попередників. 

ЗА МЕЖЕЮ 
СОЦІАЛЬНИХ 
МОЖЛИВОСТЕЙ 

Насправді чиновникам дуже 
зручно всі негаразди списувати 
на вимоги МВФ. Мовляв, саме 
вони стримують розвиток націо-
нальної економіки й погіршу-
ють добробут населення. Справ-
ді, ці вимоги є доволі жорстки-
ми, дбають вони не про зарплати 
громадян, а про збалансований 
бюджет, рівень інфляції та здат-
ність країни обслуговувати свої 
боргові зобов’язання. Уся біда в 
тому, що кредитор розроб ляє ре-
комендації з розрахунку на нор-
мальне функціонування еконо-
міки. Фонд не допускає поправок 
на корупцію, олігархів, тіньовий 
сектор чи банальне розкрадання 
державної казни. Тож вимоги 
МВФ підвищити ціни на енерго-

носії в Україні, стверджують екс-
перти, не є здирницькими, вони 
повністю відповідають європей-
ським стандартам в енергетиці. 
Інша річ, що населення доведене 
до такого критичного стану, 
коли осилити нові тарифи не-
спроможне фізично. Бо такі та-
рифи – за межею соціальних 
можливостей.

У більшості країн Європи ве-
ликий будинок, що опалюється 
газом, – недозволена розкіш. Та 
Україні до Європи ще далеко, 
тоді як тарифи незабаром наздо-
женуть європейські. 

Тим часом у новому опалю-
вальному сезоні може виникну-
ти ситуація, коли заборгова-
ність за теплопостачання сягне 

космічних розмірів. Якщо так 
званий соціальний тариф зросте 
до 5500 гривень за тисячу кубо-
метрів, то здужати таку суму 
зможуть не всі. Експерти про-
гнозують, що рівень неплатежів 
може сягнути 80%. Тож назвати 
обґрунтованими тарифи на газ 
ніяк не можна. Вони грабіж-
ницькі та антинародні. І спря-
мовані на добробут монополіста 
– Нафтогазу. 

Фахівці стверджують, що та-
кий рівень тарифів дозволяє На-
фтогазу розв’язувати власні фі-
нансові проблеми – як за раху-
нок населення, так і за рахунок 
бюджету. Адже, крім коштів, 
що надходять від споживачів, 
монополісту повертаються 

Уряд вирішив не порушувати традицію підвищувати тарифи 
на газ саме у день сміху. Тож із 1 квітня на українців чекає 
підвищення «соціального» тарифу на газ на 53%, тобто з ни-
нішніх 3600 гривень за тисячу кубометрів до 5500 гривень 
за таку ж кількість кубічних метрів блакитного палива. При 
такому істотному подорожчанні вартість централізованого 
опалення підвищиться в середньому на 80% на місяць. Чи-
новники намагаються переконати населення, що діють ви-
ключно на вимогу МВФ. Чи відповідають такі заяви дійсності 
і наскільки обґрунтованим виглядає чергове підвищення 
газового тарифу, з’ясовують «Профспілкові вісті».

Валентин ЗЕМЛЯНСЬКИЙ, директор 
енергетичних програм Центру світової економіки 
і міжнародних відносин НАН України:

ГАЗОВА ЛАНЦЮГОВА 
РЕАКЦІЯ
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Іван НАДЄЇН, голова Комітету 
енергетичної незалежності України:

Юрій ГАВРИЛЕЧКО, експерт ГО «Фонд 
суспільної безпеки»: 

 56,8%
ВІД НАРАХОВАНИХ 

СУМ СТАНОВИВ 
РІВЕНЬ ОПЛАТИ 

ЖИТЛОВО-
КОМУНАЛЬНИХ 

ПОСЛУГ НАСЕЛЕННЯМ 
ЗА СІЧЕНЬ 2016 РОКУ.

«В

 гроші, закладені в бюджет 
для виплати субсидій насе-
ленню. А це мільярди гри-
вень. Минулоріч це було 24,5 
мільярда гривень, цього року 
заплановано 35 мільярдів. 

Субсидії видають людям не 
на руки живими грошима, а 
напряму перераховують з бю-
джету постачальникам по-
слуг. Це надзвичайно зручно 
для монополіста, бо йому не 
треба збирати по копійці з 
кожної людини або чекати, 
поки населення заплатить. 
Якщо проаналізувати ситуа-
цію з точки зору бюджетного 
кодексу, виходить, що держа-
ва просто надає монополісто-
ві безвідсотковий кредит. Екс-

перти вбачають у цьому грубе 
фінансове порушення, та уряд 
такі закиди ігнорує. 

Саме монополія Нафтогазу 
– одна з причин високих тари-
фів, стверджують аналітики у 
галузі енергетичної безпеки. 
Уряд аргументує підвищення 
тарифів наближенням їх до 
ринкових. Але ж у нас ринку 
як такого не існує. Є Нафтогаз 
– монополіст. Отже, немає 
конкуренції, а ціни регулю-
ють вручну. Якщо раніше їх 
призначала Нацкомісія, то 
нині – Кабмін. Закон про ри-
нок газу, котрий почав діяти з 
1 жовтня 2015 року, не спрацю-
вав. Фактично монополіст за-
лишився на ринку на тих 

 самих умовах, які діяли до 
ухвалення закону. 

А У ВАС В КВАРТИРІ 
ГАЗ?

Інформацію, що деякі укра-
їнські виробники газу розбав-
ляють його азотом, щоб збіль-
шити обсяги, можна було б 
проігнорувати, якби лавиною 
не зростала кількість скарг 
від споживачів на якість газу. 
Починаючи з минулого року 
«Укртрансгаз» вдався до моні-
торингу якісних параметрів 
газу в системі. І був здивова-
ний: якість газу – питання, що 
виходить за межі компетенції 
відомства. У всьому, мовляв, 
винні публічні акціонерні то-
вариства з газопостачання.

Експерти в один голос заяв-
ляють, що допоки не з’явиться 
незалежний орган контролю, 
який матиме доступ до газових 
приладів споживачів, говорити 
про те, якісний чи неякісний 
газ, розбавляють його азотом 
чи ні, не можна. Відтак залиша-
ється питання довіри. І ліміт 
цієї довіри може вичерпатись із 
настанням нового опалюваль-
ного сезону, коли людям дове-
деться сплачувати за новими 
«обґрунтованими» тарифами.

Чиновники закликають 
звертатися до відповідних те-
риторіальних органів депар-
таменту технічного регулю-
вання Мінекономрозвитку, 
якщо є бодай найменший сум-
нів щодо якості газу. Переко-
нують, що відрядять комісію 
для проведення перевірки. 
Тільки щось не чути жодних 
висновків такої комісії, а 
люди продовжують нарікати 
на низьку якість газу.

Тож питання: чому лічиль-
ник крутиться, а тепла в бу-
динку немає – не з розряду ри-
торичних. Ця тема не нова, її 

давно порушують мешканці 
практично всіх регіонів. Зрід-
ка політики обіцяють навести 
лад у цій сфері, однак після 
чергових виборів про свої обі-
цянки забувають. Тим часом 
державні органи – від Кабмі-
ну до НАК «Нафтогаз Украї-
ни» навіть не виказують, що 
чули про таку проблему.

«Відмивати» якість газу по-
чали самі газовики. Вони 
стверджують, що газ у системі 
відповідає усім без винятку 
нормам. От тільки нормативи 
були ухвалені ще в 1987 році, 
коли була зовсім інша «газова» 
ситуація. Наразі споживачі 
України отримують газ із чо-
тирьох джерел: з Росії, газ 
власного видобутку, змішаний 
російський та український газ 
і блакитне паливо з Європи. 
«Укртрансгаз» повідомляє про 
майже двісті пунктів, за яки-
ми ведеться облік і перевірка 
якості газу. Але в Україні 22 
тисячі кілометрів розподіль-
чих газопроводів, а мереж між 
будинками ще більше. Де і на 
якому етапі до газу підмішу-
ють азот або ще якийсь компо-
нент, сказати важко. 

В Україні якість газу конт ро-
лює не держава, не муніци-
пальні органи чи органи місце-
вого самоуправління, а ті, хто 
його постачає, тобто обл гази. 
Вони перевіряють якість там, 
де самі захочуть, перевіряють 
у своїх лабораторіях та ще й 
гроші беруть за такі послуги. 

Якщо українці раптом захо-
чуть отримати повний звіт 
про якість газу, їм слід бути 
готовими до того, що платити 
доведеться іще більше. Бо 
контролери порахують витра-
ти, яких зазнають на кожній 
точці, що підлягає вимірю-
ванню, а також за використан-
ня спеціального обладнання. 
Тож громадянам радять спо-
живати те, що дають. 

10,77 млрд  
ГРИВЕНЬ СТАНОВИЛА 

ЗАГАЛЬНА 
ЗАБОРГОВАНІСТЬ 

НАСЕЛЕННЯ ЗА 
КОМУНАЛЬНІ ПОСЛУГИ ЗА 
СІЧЕНЬ ПОТОЧНОГО РОКУ. 

На 285% 
ЗРОСЛИ ТАРИФИ 

НА ГАЗ  
ДЛЯ НАСЕЛЕННЯ 

1  КВІТНЯ  
2015 РОКУ.

Григорій 
ОСОВИЙ, 

Голова Федерації 
профспілок 

України:

КОМЕНТАР
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Із 2013 року Ужгородський тор-
говельно-економічний техні-
кум став торговельно-еконо-
мічним коледжем – структур-

ним підрозділом Київського тор-
говельно-економічного універси-
тету. На жаль, ювілей і відпустка 
педагогічного персоналу були за-
тьмарені наказом ректора універ-
ситету № 145 від 26.06.2015, який 
проголошує: «Ввести в дію Поло-
ження вченої ради КНТЕУ від 
24.06.2015 № 8 пункт 12 «Про впо-
рядкування трудових відносин 
працівників відокремлених 
структурних підрозділів з 
університетом». В ньому, 
зокрема, зазначено: 

«2. Керівникам відо-
кремлених структурних 
підрозділів у відповід-
ності до ст. 32 КЗпПУ: 

2.1. Здійснити заходи 
щодо зміни істотних умов 
праці працівників відо-
кремлених структурних 
підрозділів з 1 вересня 2015 
року, а саме: перевести їх з ро-
боти на умовах безстрокового тру-
дового договору на роботу на умо-
вах контракту на строк до 5 років».

Зазначений наказ, наче сніг се-
ред сонячного дня, викликав обу-
рення у частини колективу. Кадро-
вик М. Ю. Сойма одразу почала бі-
гати зі списком, збираючи підписи 
про згоду перейти на контракт. 
Частина працівників, не знаючи, 
що це означає, підписували без за-
тримки. Коли добровільної згоди 
не стало, почали обробляти кожно-
го працівника поодинці – шляхом 
залякування та шантажу. В наказі 
було сказано, що цю роботу мали 
закінчити до 30 серпня 2015 року. 
Однак і нині чимала кількість, а це 
майже третина колективу, відмо-
вилися переходити на контракт. 
Прикро, що профспілковий комі-
тет закладу, який очолює 
Н. П. Тимофієва, став не на захист 
працівників, а діяв разом з дирек-
тором Л. І. Павлюк шляхом заляку-
вання, погроз, посилення контро-
лю за роботою тих, хто не хоче пе-
реходити на контракт.

У справу змушені були втрути-
тися галузевий обком профспілки 
і Закарпатська обласна рада 
профспілок. Тодішній голова обл-
профради І. І. Король підписав 
лист Міносвіти і ректору універ-
ситету, де зазначив, що згідно із 
статею 22 КЗпПУ, відповідно до 
Конституції України, будь-яке 
пряме або непряме обмеження 

прав або встановлення прямих чи 
непрямих переваг при укладанні, 
зміні та припиненні трудового до-
говору … не допускається. Тому 
наказ № 145 від 26.06.15 підлягає 
скасуванню.

На цей лист надійшла відповідь 
від Міносвіти, яка взагалі не стосу-
ється суті питання, викладеного в 
листі. Перший заступник міністра 
І. Р. Савсун пише, що контрактна 
форма трудових відносин передба-
чена ст. 54 ЗУ «Про вищу освіту». 
Хоча ця стаття передбачає можли-
вість застосування контрактної 
форми при прийомі на роботу педа-
гогічних і науково-педагогічних 
працівників вищих закладів освіти 
ІІІ–ІV рівня акредитації, однак 
Ужгородський коледж не є закла-
дом цього рівня акредитації.

Коли в телефонному режимі за-
питали юриста Міносвіти Є. В. Бу-
ліменка, який готував відповідь, 

чому вона не стосується суті пи-
тання, той відповів: «Яка є відпо-
відь, така є, іншої не буде». 

Від ректора університету досі 
відповідь так і не надійшла. Об-
ком профспілки звернувся в об-
ласне управління праці, яке об-
межилося відпискою про заборо-
ну перевірок. Далі було надіслано 
звернення в прокуратуру. На 
жаль, відповіді так і не одержали.

Навчальні заклади, що, як 
структурні підрозділи, підпоряд-

ковані КНТЕУ, є і в інших об-
ластях України. Закликаємо 

всіх солідарно, єдиним 
фронтом виступити проти 
грубого порушення трудо-
вого законодавства. Розу-
міємо, що ректор – висо-
коосвічена людина, але 
ніхто йому не дозволяє 
порушувати трудове зако-
нодавство. Адже контрак-

тна форма може застосову-
ватися до працівників, про 

яких ідеться в законі.
Значна частина працівників 

цього навчального закладу при-
йняті на роботу на умовах безстро-
кового трудового договору, працю-
ють в закладі 20–30, а дехто й 40 ро-
ків. Відбулася лише зміна назви 
та підпорядкування, а не істотних 
умов праці, то на яких підставах їх 
перевели на контракт? На конт-
рактну форму переведено навіть 
технічних працівників, що взагалі 
не вписується в жодні закони.

До речі, на відзначення 100-річ-
ного ювілею Ужгородського коле-
джу, який було чудово організо-
вано, з університету ніхто не при-
їхав, хоча навчальних закладів з 
подібною історією в державі не 
так уже й багато. 

Давайте ж разом скажемо «ні» 
порушенням наших прав – у єд-
ності наша сила.

Галина СВАРИЧЕВСЬКА,
голова обласної 

профспілкової організації 
працівників і підприємців 

торгівлі, громадського 
харчування та послуг

Захід організовано за іні-
ціативи Федерації 
проф організацій Черні-
гівської області, депар-

таментів сім’ї, молоді і спорту, 
соціального захисту населен-
ня Чернігівської облдержадмі-
ністрації, підприємства «На-
вчально-методичний центр» 
профспілок, Чернігівської об-
ласної організації Спілки жі-
нок України. Участь в обгово-
ренні взяли, зокрема, голова 
Федерації профспілкових орга-
нізацій Чернігівської області 
Ігор Москаленко, заступник 
директора департаменту сім’ї, 
молоді і спорту – начальник 
управління у справах сім’ї та 
молоді Світлана Скиба, за-
ступник директора департа-
менту соціального захисту на-
селення Катерина Тимощенко.
«Стаття 3 Конституції України 
проголошує, що «людина, її 
життя і здоров’я, честь і гід-
ність, недоторканність і безпе-
ка є найвищою цінністю». Пра-
ва і свободи людини, їх гаран-
тії повинні визначати зміст і 
спрямованість діяльності дер-
жави. Але, на жаль, це не за-
вжди відбувається. Активна 
діяльність громадських орга-
нізацій, особливо профспілко-
вих і жіночих, упродовж остан-
нього десятиліття зробила пра-
ва жінок більш окресленими, й 
наше завдання полягає в тому, 

щоб зробити їх більш досяжни-
ми», – зазначив голова ФПО 
Ігор Москаленко.
На думку учасників фахової 
дискусії, необхідно приверта-
ти увагу громадськості до за-
гальнолюдських прав жінок, 
тому що вони не завжди до-
статньо поінформовані щодо 
своїх прав, не вміють ними 
користуватися та належним 
чином обстоювати. Важливо 
оприлюднювати факти пору-
шення прав на підставі генде-
ру та боротися з такими ви-
падками, а також потрібно 
сформувати нову практику 
прав людини, яка повністю 
вирішуватиме питання за-
гальнолюдських прав жінок. 
В усьому світі питання ген-
дерної рівності є одним з пріо-
ритетних напрямів діяльності 
профспілок та їх об’єд нань. 
Федерація профспілок Украї-
ни і ФПО Чернігівської облас-
ті проводять значну роботу із 
залучення профорганізацій до 
вирішення проблем гендерної 
рівності в трудових колекти-
вах і профспілках. Президія 
ФПО, Навчально-методичний 
центр профспілок та обласна 
організація Спілки жінок 
України спільно працюють у 
напрямі поліпшення станови-
ща жінок в області, зміни 
ставлення жінок і чоловіків 
до питань їхнього рівноправ’я.

Віталій КОПИШ

ЧЕРНІГІВЩИНА

СОЦІАЛЬНО-ТРУДОВІ 
ПРАВА ЖІНОК 
В  УКРАЇНІ
Стан дотримання трудових прав працюючих жі-
нок, зокрема щодо оплати праці, безпечних її 
умов, можливості покращення їх захисту через 
механізми колдоговірного регулювання на рівні 
обласних підприємств та організацій, виконан-
ня Україною «Цілей тисячоліття (2000–2015)», 
визначення пріоритетів захисту прав жінок – ці 
та інші теми обговорили експерти під час фахо-
вої дискусії «Соціально-трудові права жінок в 
Україні», що відбулася в Навчально-методично-
му центрі профспілок.

Цими днями Ужгородський 
торговельно-економічний ко-
ледж відзначив 100-річчя від 
дня заснування. Свій відлік за-
клад веде ще з дорадянських 
часів. За радянської доби мав 
високий рейтинг завдяки висо-
кокваліфікованим викладачам, 
гарним традиціям у виховній 
роботі. Випускників навчаль-
ного закладу залюбки брав на 
роботу кожний керівник. Чима-
ло випускників зайняли відпо-
відальні посади в господар-
ських і державних органах.

ЗАКАРПАТТЯ

ХТО В ЦІЙ ДЕРЖАВІ 
ЗАХИСТИТЬ ЛЮДИНУ?

НА 
ВСІ ЗВЕРНЕН-

НЯ ЗАКАРПАТСЬКОЇ 
ОБЛПРОФРАДИ ТА ГАЛУЗЕ-

ВОЇ ПРОФСПІЛКИ ДО МІНОСВІ-
ТИ, КЕРІВНИЦТВА КНТЕУ ТА НАГЛЯ-
ДОВИХ ДЕРЖАВНИХ ОРГАНІЗАЦІЙ 
ЩОДО ВРЕГУЛЮВАННЯ СИТУАЦІЇ 
НАВКОЛО УЖГОРОДСЬКОГО ТОР-

ГОВЕЛЬНО-ЕКОНОНОМІЧНО-
ГО КОЛЕДЖУ НАДХОДЯТЬ 

САМІ ВІДПИСКИ. 
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У з а х о д і  в з я л и 
участь 60 делега-
тів, обраних від 
обласних галузе-

вих та первинних проф-
організацій, а також Го-
лова ФПУ Григорій Осо-
вий, перший заступник 
голови Миколаївської 
обл держадміністрації 
Микола Романчук, гене-
ральний директор облас-
ної організації робото-
давців «Промисловці та 
підприємці Миколаївщи-
ни» Олександр Шпиль, 
начальник відділення 
Національної служби по-
середництва та прими-
рення в Миколаївській 
області Оксана Євченко.

Зі звітною доповіддю 
про роботу обласної 
ради профспілок за пері-
од з березня 2011 року по 
лютий 2016 року висту-
пив голова обласної 
ради профспілок Юрій 
Толмачов.

Він наголосив, що у за-
значений період зусилля 
профспілок були скон-
центровані на вирішенні 
таких важливих питань, 
як зайнятість, забезпечен-
ня своєчасної виплати за-
робітної плати, охорона 
праці на підприємствах, 
оздоровлення дітей та 
підлітків, правовий за-
хист членів профспілок 
та удосконалення вну-
тріспілкових відносин.

Для вирішення про-
блем у соціально-трудо-
вій сфері облпрофрада, 
членські організації у 
звітний період продовжи-
ли соціальний діалог з ор-
ганами влади, місцевого 

самоврядування та робо-
тодавцями на всіх рівнях.

Облпрофрада коорди-
нувала і контролювала 
колдоговірну роботу в 
галузях, на підприєм-
ствах, надавала мето-
дичну та практичну до-
помогу. На підприєм-
ствах, в установах, орга-
нізаціях області, що пе-
ребувають у сфері впли-
ву профспілок, станом 
на 1 квітня 2015 року 
було укладено 2145 ко-
лективних договорів, що 
становить 97% суб’єктів 
колдоговірних відносин.

Проблемним питан-
ням залишається недо-
тримання договірних га-
рантій в оплаті праці, пе-
редусім передбачених 
положеннями Генераль-
ної та галузевих угод.

Наймасштабнішим по-
рушенням трудових прав 
працівників області є за-
боргованість із зарплати, 
яка на початок року пере-
вищила 53 млн грн.

Облпрофрада, обласні 
комітети галузевих проф-
спілок здійснюють постій-
ний моніторинг термінів 
заборгованості, виконан-
ня графіків погашення 
боргів. Представники 
профспілок працюють у 
складі обласної та міської 
комісій із погашення за-
боргованості, беруть 
участь у комплексних пе-
ревірках підприємств. 

Один із дієвих засобів 
обстоювання порушених 

прав працівників щодо 
оплати праці, в тому чис-
лі своєчасної її виплати, 
який використовують 
профспілки, це колек-
тивні трудові спори. За 
період з 2011 по 2015 рік в 
області зареєстровано 18 
колективних трудових 
спорів, 12 із них знято з 
реєстрації у зв’язку з ви-
рішенням.

У врегулюванні тру-
дових спорів облпрофра-
да тісно співпрацює з 
відділенням Національ-
ної служби посередни-
цтва і примирення в Ми-
колаївській області.

У рамках поєднання 
громадського контролю 
профспілок із держав-
ним наглядом за дотри-
манням законодавства 
про працю протягом 
звітного періоду пред-
ставники профспілок і 
державних органів 
спільно відвідували під-
приємства. У цілому за 
2011–2015 роки фахівці 
облпрофради здійснили 
понад 400 перевірок під-
приємств, установ, орга-
нізацій різних галузей.

З питань надання пра-
вової допомоги до спеціа-
лістів облпрофради за 
звітний період звернуло-
ся майже 10 тисяч членів 
профспілок, голів галузе-
вих та первинних профор-
ганізацій, пенсіонерів.

У рамках право роз’яс-
ню вальних і правозахис-
них заходів фахівці обл-

профради проводили ро-
боту на підприємствах 
різних галузей. Особли-
ву увагу було приділено 
роботі з молоддю.

Протягом звітного пері-
оду облпрофрада відпра-
цьовувала питання охоро-
ни праці, оздоровлення ді-
тей, розвитку фізичної 
культури та спорту.

Під час конференції 
виступили перший за-
ступник голови Микола-
ївської обласної держад-
міністрації Микола Ро-
манчук і Голова Федера-
ції профспілок України 
Григорій Осовий. 

У своєму виступі Гри-
горій Осовий поінформу-
вав учасників конферен-
ції про позицію Федера-
ції профспілок щодо 
найбільш актуальних та 
гострих питань соціаль-
но-економічного розви-
тку України, розповів 
про законодавчі пропо-
зиції ФПУ, охарактери-
зував стан соціального 
діалогу. Він також ак-
центував увагу на пріо-
ритетних завданнях, які 
в нинішніх непростих 
політичних та соціаль-
но-економічних умовах 
вирішує профспілковий 
рух України.

ХХІІІ Миколаївська 
обласна міжспілкова 
конференція профспілок 
визнала роботу обласної 
профради у звітному пе-
ріоді задовільною.

Делегати конференції 
одностайно обрали голо-
вою Миколаївської обл-
профради на наступний 
термін Юрія Толмачова, 
його заступником стала 
Любов Онищенко. Пере-
важною більшістю голо-
сів учасники конференції 
рекомендували кандида-
туру Григорія Осового на 
посаду Голови ФПУ.

Наталія ЄВСТАФ’ЄВА

На засіданні президії 
Федерації профспі-
лок Хмельницької 
області лідери об-

ласних профспілкових орга-
нізацій мали нагоду поспіл-
куватися з начальником 
управління Держпраці в 
Хмельницькій області 
Олексієм Глушаковим. 
У своєму виступі Олексій 
Глушаков розповів про 

основні напрями роботи 
управління, після чого від-
повів на запитання присут-
ніх. Зустріч завершилася 
підписанням Угоди про 
співпрацю між управлін-
ням Держпраці в області і 
Федерацією профспілок об-
ласті. Сторони пообіцяли 
всіляко сприяти й допома-
гати одна одній у роботі. 

Інформаційний відділ 
ФП області

 10 березня відбулося 
спільне засідання пре-
зидії Запорізької об’єд-
наної організації пра-
цівників зв’язку дирек-
ції УДППЗ «Укрпошта» 
та Запорізької дирекції 
УДППЗ «Укрпошта».

На засіданні виступив 
в. о. директора Запо-
різької дирекції 
УДППЗ «Укрпошта» 

Олег Дорофеєв.
У своєму виступі перед го-
ловами первинних профор-
ганізацій структурних під-
розділів дирекції він зазна-
чив, що, незважаючи на со-
ціальну й економічну скру-
ту, докладаються усі мож-
ливі зусилля, аби плідно 
працювати, забезпечувати 
людям гідну зарплату, мак-
симально задовольняти по-
треби кожного клієнта.
Серед основних питань, що 
розглядалися на засіданні, 
були такі: про хід підготов-
ки проекту Колективного 
договору УДППЗ «Укрпо-

шта» на 2016–2020 роки; про 
виконання доходів по Запо-
різькій дирекції УДППЗ 
«Укрпошта» за 12 місяців 
2015 року; про стан виробни-
чого травматизму на під-
приємстві за 12 місяців 2015 
року; про заходи по корпо-
ратизації УДППЗ «Укрпо-
шта»; про організацію у 2016 
році виставки в рамках 
огляду-конкурсу творів об-
разотворчого мистецтва 
працівників УДППЗ «Укрпо-
шта»; про затвердження 
Плану роботи ЗООП УДППЗ 
«Укрпошта» на перше пів-
річчя 2016 року; про навчан-
ня профспілкових кадрів та 
профспілкового активу в 
2016 році; про участь в об-
ласних змаганнях із шашок 
на кубок «Спартак». 
За підсумками засідання 
було прийнято низку відпо-
відних рішень.

Вадим НОЖКІН,
голова ЗООП Запорізької 

дирекції УДППЗ 
«Укрпошта»

Об’єднання профспілок 
Львівщини, дотримуючись 
статутних засад, стоїть на 
позиції, що профспілки ма-
ють бути багаті, потужні, 
юридично грамотні, а найго-
ловніше – консолідовані. 

У сучасних умовах профспілки 
є тією силою чи принаймні 
повинні бути нею, яка реаль-
но має захищати людину пра-

ці. Адже не секрет, що профспілкові 
юристи не тільки відстоюють права 

людей у судах, а й так прагнуть вибу-
довувати свою роботу, щоб проф-
спілки були стабільною та міцною 
організацією. Профспілки мають 
бути не тільки сильними, а й ефек-
тивно обстоювати інтереси спілчан. 
Нещодавно відбулося засідання ви-
конавчого комітету Об’єднання 
профспілок Львівщини, на якому об-
говорювалося питання прийому до 
його складу двох профорганізацій: 
об’єднаної профорганізації ПАТ 
«Львівгаз», яка охоплює 24 первинні 
профорганізації і 4 цехових коміте-

ти, і Західно-Української територі-
альної профорганізації працівників 
геології, до якої входить 5 первинних 
профорганізацій та одна профгрупа.
Об’єднану профорганізацію ПАТ 
«Львівгаз» очолює Сергій Копані-
чук, а Західно-Українську терито-
ріальну профорганізацію праців-
ників геології – Данило Шарун.
Сподіваємося, що співпраця буде 
конструктивною, а головне потріб-
ною людині праці.

Ігор МАРШАЛОК

ХМЕЛЬНИЧЧИНА

ЗАПОРІЖЖЯ

ЛЬВІВЩИНА

СОЦІАЛЬНЕ 
ПАРТНЕРСТВО В ДІЇ

ПОШТОВИКИ ПЛАНУЮТЬ 
РОБОТУ НА МАЙБУТНЄ

В ОПЛ – ПОПОВНЕННЯ

23 лютого відбула-
ся ХХІІІ Миколаїв-
ська обласна між-
спілкова конфе-
ренція профспілок.

МИКОЛАЇВЩИНА

БУДУВАТИ СИЛЬНІ ПРОФСПІЛКИ
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Відповідно до статті 
184 Кодексу законів 
про працю України 
(КЗпП) звільнення 

вагітних і жінок, які мають 
дітей віком до 3 років (до 6 
років – ч. 6 ст. 179), одино-
ких матерів за наявності 
дитини віком до 14 років 
або дитини-інваліда з ініці-
ативи власника або уповно-
важеного ним органу не до-
пускається, крім випадків 
повної ліквідації підприєм-
ства, установи, організації, 

коли можливе звільнення з 
обов’язковим працевлашту-
ванням.
Статтею 184 КЗпПУ визна-
чено, що звільнення зазна-
чених працівників допуска-
ється лише за умови обо-
в’язкового працевлашту-
вання. Звільнити їх за 
пунктом 1 статті 40 КЗпП 
можна лише після закін-
чення дії обставин, які на-
дають право на вказану 
пільгу, в будь-який час про-
ведення ліквідації юридич-

ної особи. У період дії цих 
обставин звільнення мож-
ливе лише за пунктом 5 
статті 36 КЗпП у зв’яз ку з 
переведенням за їх згодою 
на інше підприємство в 
установленому порядку.
Трапляються випадки, 
коли в документах про при-
пинення юридичної особи 
зазначається потреба в її 
ліквідації й одночасно про-
голошується створення ін-
шої з аналогічними або по-
дібними функціями з по-
дальшим переданням їй 
майна юридичної особи, що 
ліквідується. У цьому разі 
осіб, яких не можна звіль-
няти з роботи за статтею 184 
КЗпП, обо в’язково потрібно 
забезпечити роботою на но-
воствореному підприєм-
стві, якому передані функ-

ції та майно ліквідованого.
У випадку порушення тру-
дових прав, у тому числі в 
разі незаконного звільнен-
ня, працівник вправі звер-
нутися до суду. У статті 233 
КЗпП визначені строки 
звернення до районного, ра-
йонного в місті, міського чи 
міськрайонного суду за ви-
рішенням трудових спорів.
Таким чином, можна звер-
нутися із заявою про вирі-
шення трудового спору без-
посередньо до суду в три-
місячний строк з дня, коли 
ви дізналися або повинні 
були дізнатися про пору-
шення свого права, а у 
справах про звільнення – у 
місячний строк з дня вру-
чення копії наказу про 
звільнення або з дня вида-
чі трудової книжки.

СОЦІАЛЬНИЙ ЗАХИСТ

Чи можна виплачувати заробітну плату, яка 
менша за мінімальну, якщо працівник пра-
цює неповний робочий день (на півставки)?

Порядок виплати заробітної плати регулює За-
кон України «Про оплату праці» від 24.03.1995 
№ 108/95-ВР (Закон). Відповідно до статті 3 
цього Закону за виконану працівником місяч-

ну (погодинну) норму праці підприємство зобов’язане 
нарахувати йому зарплату не нижче мінімальної. Та-
ким чином, якщо працівник відпрацював увесь мі-
сяць, роботодавець не має права нарахувати зарплату 
нижчу за мінімальну.
Разом з тим, це можливо, якщо працівник трудиться 
неповний робочий день (приміром, півдня) й одержує 
півставки. У таких випадках зарплата має розрахову-
ватись пропорційно відпрацьованому часу (виконано-
му обсягу робіт). Але при проведенні розрахунків не-
обхідно виходити з того, що зарплата за повний мі-
сяць роботи має бути не нижче мінімальної.

ЯК ПРАВИЛЬНО 
ЗВІЛЬНИТИСЯ  
З ПІДПРИЄМСТВА, 
ЩО ЗАКРИВАЄТЬСЯ?

ЧИ МОЖНА 
ВИПЛАЧУВАТИ 
ЗАРПЛАТУ МЕНШЕ 
МІНІМАЛЬНОЇ?

Відповідно до статті 42 
Кодексу законів про 
працю (КЗпП) при 
скороченні чисель-

ності чи штату працівників у 
зв’язку із змінами в організа-
ції виробництва і праці пере-
важне право на залишення на ро-
боті надається працівникам з 
більш високою кваліфікацією та 
продуктивністю праці.

При рівних умовах продуктив-
ності праці і кваліфікації перевага 
в залишенні на роботі надається:

– сімейним – за наявності двох і 
більше утриманців;

– особам, в сім’ї яких немає ін-
ших працівників із самостійним 
заробітком;

– працівникам з тривалим безпе-
рервним стажем роботи на даному 
підприємстві, в установі, організації;

– працівникам, які навчаються 
у вищих і середніх спеціальних на-

вчальних закладах без відриву від 
виробництва;

– учасникам бойових дій, інвалі-
дам війни й особам, на яких поши-
рюється чинність Закону України 
«Про статус ветеранів війни, га-
рантії їх соціального захисту»; 

– авторам винаходів, корисних 
моделей, промислових зразків і ра-
ціоналізаторських пропозицій;

– працівникам, які дістали на 
цьому підприємстві, в установі, 
організації трудове каліцтво або 
професійне захворювання;

– особам з числа депортованих з 
України, протягом п’яти років з 
часу повернення на постійне місце 
проживання до України;

– працівникам з числа колишніх 
військовослужбовців строкової 
служби та осіб, які проходили 
альтернативну (невійськову) 
службу, – протягом двох років з 

дня звільнення їх із служби.
Працівник може звернутися із 

заявою про вирішення трудового 
спору безпосередньо до районного, 
районного в місті, міського чи 
міськ районного суду в тримісяч-
ний строк з дня, коли він дізнався 
або повинен був дізнатися про по-
рушення свого права, а у справах 
про звільнення – в місячний строк 
з дня вручення копії наказу про 
звільнення або з дня видачі трудо-
вої книжки (ст. 233 КЗпП). У статті 
265 КЗпП вказується, що особи, ви-
нні в порушенні законодавства про 
працю, несуть відповідальність 
згідно з чинним законодавством.

У разі скорочення, яке не відпові-
дає законодавству, ви маєте право 
оскаржувати дане рішення на під-
ставі КЗпП та інших законів до суду.

ТРУДОВІ ВІДНОСИНИ

ФІНАНСОВИЙ РОЗРАХУНОК

ПРИ 
СКОРОЧЕННІ 

ЧИСЕЛЬНОСТІ ЧИ ШТА-
ТУ ПРАЦІВНИКІВ У ЗВ’ЯЗКУ ЗІ 

ЗМІНАМИ В ОРГАНІЗАЦІЇ ВИРОБ-
НИЦТВА І ПРАЦІ ПЕРЕВАЖНЕ ПРАВО 

НА ЗАЛИШЕННЯ НА РОБОТІ НАДА-
ЄТЬСЯ ПРАЦІВНИКАМ З БІЛЬШ 

ВИСОКОЮ КВАЛІФІКАЦІЄЮ 
ТА ПРОДУКТИВНІСТЮ 

ПРАЦІ.

ЯКЩО ПІДПРИЄМСТВО Є БАНКРУТОМ

ЗАЛИШЕННЯ НА ПОСАДІ 
ЗА РІВНИХ УМОВ ПРАЦІ

СКОРОЧЕННЯ ШТАТУ

Працюю державним служ-
бовцем. Планується скоро-
чення посад – з двох праців-
ників залишиться один. Мій 
колега-пенсіонер, 74 років, 
має 25-річний стаж роботи в 
даній установі. Мені 43 роки, 
пропрацював на посаді 8 
років, маю на утриманні 
трьох неповнолітніх дітей. 
Адміністрація видала наказ 
про моє скорочення, оскіль-
ки в мене менший стаж ро-
боти. Чи можу я оскаржити 
дане рішення й на підставі 
якого закону?

Відділення підприємства, де я працював 
протягом 20 років, підлягає ліквідації. Пра-
цююче відділення знаходиться у сусідньому 
місті, за 60 кілометрів, тож діставатися що-
дня на роботу проблематично. Що робити?

Ліквідація структурного підрозділу юридичної 
особи із створенням чи без створення іншого 
підрозділу не є ліквідацією або реорганізаці-
єю юридичної особи, а свідчить лише про змі-

ну внутрішньої (організаційної) структури. На відмі-
ну від ліквідації чи реорганізації юридичної особи, ця 
обставина може бути підставою для звільнення пра-
цівників цього структурного підрозділу згідно з пунк-
том 1 частини 1 статті 40 Кодексу законів про працю 
(КЗпП) лише з підстав скорочення чисельності або 
штату працівників у з’язку з такими змінами за умо-
ви дотримання власником вимог частини 2 статті 40 
(звільнення допускається, якщо неможливо перевес-
ти працівника за його згодою, на іншу роботу), стат-
ті 42 (переважне залишення на роботі при вивільненні 
працівників у зв’язку зі змінами в організації вироб-
ництва і праці), статті 43 (отримання попередньої зго-
ди первинної профспілкової організації), статті 49-2 
(попередження про наступне вивільнення працівни-
ків не пізніше, ніж за 2 місяці).

Наразі перебуваю в декретній відпустці, 
компанія, де я працювала, збанкрутіла, на її 
базі буде створено нове підприємство. Ди-
ректор повідомив, що сьогодні останній день 
роботи, тому мені потрібно написати заяву 
на звільнення і забрати трудову книжку, бо 
потім я її не отримаю. Нової посади при цьо-
му не пропонують. Як мені діяти?
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Важливий чинник 
створення потужних 
впливових профспі-
лок, здатних ефектив-

но обстоювати інтереси пра-
цівників, це навчання проф-
активу – від голови первин-
ної профорганізації до ліде-
рів галузевих профспілок. 
Адже саме професійні спіл-
ки повинні поставити перед 
державою питання про необ-
хідність ухвалення нових за-
конів, спрямованих на відро-
дження економіки, на захист 
інтересів працівників; послі-
довно й наполегливо вимага-
ти їх виконання, що можли-
во лише в умовах консоліда-
ції профспілкового руху.
Завдяки дансько-українсько-
му проекту, який стартував у 
березні 2015 року, відбуваєть-
ся навчання та обмін досвідом 
представників українських та 
данських профспілок. Під час 
наших семінарів обговорюва-
лися питання рекрутингу і мо-
тивації вступу до лав проф-
спілки. Ми отримали можли-
вість докладно ознайомитися 
з принципами соціального за-
хисту спілчан у Данії, з про-
гресивними методами досяг-
нення найголовнішої мети – 
примусити державу прислу-
хатися до профспілок. Проте 
слід зауважити, що українські 
учасники не лише вчилися у 
колег із Данії, а й ділилися 
власним досвідом.
Вінницька обласна організа-
ція профспілки працівників 

освіти і науки приділяє зна-
чну увагу мотивації членів 
профспілки та навчанню мо-
лоді, вирішенню її проблем та 
потреб. Так, уперше в Україні 
за організаційної підтримки 
обласної організації у Тиврів-
ській районній організації 
профспілки створено євро-
клуб, учасники якого мають 
змогу вивчати досвід інших 
країн з питань соціально-еко-
номічного захисту спілчан, 
особливості надання освітніх 
послуг у США, Польщі, Кана-
ді тощо. Учасниками євроклу-
бу є не лише профактив та ке-
рівники навчальних закладів, 
а й молодь – студенти та учні.
Неабияку увагу наша облас-
на організація приділяє мо-
тивації профчленства, адже 
жодне навчання не матиме 
сили без вагомих результа-
тів роботи. Лише за 2015 рік 
нашим членам профспілки 
завдяки втручанню юристів 
обкому профспілки та голів 
членських організацій було 
повернуто через суди та при-
писи 1 млн 536 тис. 535 грн. 
Обл організація також дбає 
про оздоровлення спілчан. 
Так, протягом п’яти років діє 
обласна програма «Оздоров-
лення і відпочинок», скорис-
тавшись якою тисячі спіл-
чан мали змогу пройти курс 
лікування в санаторіях та 
відпочити влітку на морі.

Світлана ГОРОБЕЦЬ,
учасниця першої групи
дансько-українського 

проекту

НАВЧАННЯ ПРОФАКТИВУ – 
ВАЖЛИВИЙ ЧИННИК 
СТВОРЕННЯ ПОТУЖНИХ 
ПРОФСПІЛОК

Згідно з програмою семінару-
тренінгу докладно розгля-
дався кожен розділ звіту, 
вносилися зауваження та 

пропозиції щодо їх більш чіткого 
формулювання.

Реалізація проекту, як і будь-
який процес, має свої досягнення 
та певні складнощі. Не завжди 
вдається у визначені терміни про-
вести всі заплановані заходи чи в 
повному обсязі досягти очікува-
них результатів. Іноді ситуація та 
людський фактор вносять свої ко-
рективи у хід реалізації проекту. 
Проте головне –  не зважати на 
труднощі й виносити корисні уро-
ки на майбутнє. Процес складання 
звітності – це не тільки підбиття 
підсумків і суха констатація ста-
тистичних показників. Це насам-

перед глибокий аналіз власних до-
сягнень та помилок, факторів і 
причин, що призвели до них, а та-
кож врахування їх у майбутньому. 
Саме це і є глибокою солідарністю 
та найголовнішим у досвіді, яким 
поділилася з нами Дорота Йор-
генсен.

У рамках семінару організовано 
та проведено зустріч з учасниками 
проекту міста Києва та Київської 
області Тетяною Бувайлик, Оле-
ною Нижник, Лілією Гусечко, Віта-
лієм Бабичем, Олексієм Дулею, під 
час якої присутні в невимушеній 
дружній атмосфері спілкувалися 
із данським представником, поді-
лилися своїми враженнями від ре-
алізації проекту, а також зауважи-
ли на окремих викликах, з якими 
вони стикаються під час виконан-
ня поставлених завдань.

ЦЕНТР З РЕАЛІЗАЦІЇ 
ДАНСЬКО-УКРАЇНСЬКОГО 

ПРОЕКТУ

ДОСВІД

ТРЕНІНГ

2–3 березня представни-
ця Об’єднаної федерації 
робітників Данії – 3F До-
рота Йоргенсен провела 
дводенний тренінг для 
працівників Центру з реа-
лізації дансько-україн-
ського проекту з питань 
покращення підготовки 
та подачі щоквартальних 
звітів про перебіг навчан-
ня. Тренінг мав на меті на-
вчити учасників вдоско-
налювати та оптимізувати 
інформацію, що подаєть-
ся до 3F.

Сьогодні вочевидь стає зрозуміло, що проф-
спілки як одне з найчисленніших громадських 
об’єднань не в повному обсязі вирішують про-
блеми організації соціального діалогу щодо 
захисту прав і свобод громадян у сфері трудо-
вих відносин. В Україні спостерігається супе-
речлива тенденція розвитку профспілкового 
руху. Тому потрібно якнайповніше оволодіти 
методикою профспілкових дій, грамотно вико-
ристовувати її у повсякденній діяльності.

ДОПОМОГА ВІД 3F

Для моєї роботи, 
для мого особис-
того розвитку 
проект став дуже 

важливим і цінним, він 
дав змогу познайомитися 
з розумними, цікавими, 
талановитими та відкри-
тими людьми, які готові 
допомогти, яким небайду-
жа подальша доля проф-
спілкового руху України.

Дансько-український на-
вчальний проект пока-
зав, що в українських 
професійних спілок є 
майбутнє. Це – згуртова-
на, ініціативна, енергій-
на молодь, яка у поєднан-
ні з досвідом і знаннями 
старшого покоління по-
винна стати основою для 
розвитку профспілкового 
руху.

Проект заряджає оптиміз-
мом, дає відчуття впевне-
ності у собі та у завтраш-
ньому дні, відчуття пра-
вильності обраного шляху 
й усвідомлення того, на-
скільки важлива й відпо-
відальна щоденна проф-
спілкова робота.
Тому щиро дякую органі-
заторам проекту – Федера-
ції профспілок України та 
Об’єднаній федерації ро-
бітників Данії (3F) за мож-
ливість взяти участь у 

цьому проекті, а також ке-
рівникові проекту Вален-
тині Шевченко та курато-
ру групи Володимиру 
Майданюку за підтримку 
під час навчання.
Упевнена, що нові знання 
дадуть усім учасникам 
проекту новий імпульс у 
роботі.

Тетяна БУВАЙЛИК,
учасниця першої групи 
дансько-українського 

проекту

НАВЧАННЯ

НОВИЙ ІМПУЛЬС У РОБОТІ
Навесні  
2015 року  
розпочався 
дансько-укра -
їнський на-
вчальний про-
ект «Посилен-
ня внеску 
профспілок у 
забезпечення 
гідної праці, 
захисту прав 
працівників та 
демократиза-
цію в Україні».

згуртована, 
ініціативна, енергійна 

молодь

досвід і знання 
старшого  
покоління

ОСНОВА ДЛЯ РОЗВИТКУ 
ПРОФСПІЛКОВОГО РУХУ:
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Українська художниця Марія 
Примаченко залишила нам 
безцінний спадок, що викли-
кає асоціації, думки та долу-
чає до особливого світу – 
глибинного, поетичного цар-
ства казки з її загадковістю 
та одкровеннями. Вона вчила 
бачити в усьому красу, її 
картини викликають відчут-
тя нероздільної цілісності 
природи, всього живого, су-
щого на Землі. Тому й бачила 
вона сенс свого життя в 
тому, аби творити для людей 
і «людям на радість».

Протягом місяця в Національ-
ному культурно-мистецькому 
та музейному комплексі 
«Мистецький Арсенал» прохо-

дила ретроспективна виставка «Ма-
рія Примаченко. Неосяжне», до екс-
позиції якої ввійшли понад 300 творів 
видатної художниці з колекції Наці-
онального музею українського на-
родного декоративного мистецтва.

Творчість Марії Примаченко ціліс-
на та багатогранна, закорінена у гли-
бині віків і спирається на могутній 
пласт народних естетичних уподо-
бань. У її картинах втілені ще язич-
ницькі, що знайшли відгук у надрах 
слов’янської міфології, образи фан-
тастичних чудовиськ і птахів. Прима-

ченко ніби синтезує до-
свід незліченних по-
колінь народних 
майстрів.

Крізь важку не-
дугу – поліомієліт, 
трагедію Другої сві-
тової війни, що за-
брала у Марії брата й 
чоловіка, обов’язкову 
працю в колгоспі, Чорно-
бильську катастрофу, яка обпалила 
її натхненний рідний край, художни-
ця пронесла любов до навколишньо-
го світу, власне внутрішнє сяйво, що 
поєднувалося із сильним характером 
і прагненням творити попри все.

Мистецтвознавці визначають 
стиль написання її робіт як «наївне 
мистецтво», що є одним з напрямів 
примітивізму. Основна ознака цієї 
художньої стилістики полягає в сві-

домому, навмисному спро-
щенні художніх засобів, 

зверненні до різнома-
нітних форм примітив-
ного мистецтва – на-
родної (селянської) та 
дитячої творчості.

За своє довге творче 
життя Марія Примаченко 

створила сотні сюжетних та 
орнаментальних композицій. 

Невід’ємною складовою творчого до-
робку мисткині були невеликі тексти 
у вигляді віршів, пісень або поба-
жань, які вона розміщувала на зво-
ротному боці аркушів. І часом саме 
вони розкривали художньо значуще 
навантаження твору.

Фото: mundm.kiev.ua
Музей українського народного 

декоративного мистецтва

НЕВИГАДАНІ ІСТОРІЇ: 
У ЖИТТІ, ЯК НА ДОВГІЙ НИВІ…

Коли сірі сутінки огорнули військово-морський 
гарнізон, ми поверталися з тактичних. Уже ко-
трий день сіялася надокучлива мжичка зі снігом, 

неприємно порскаючи в обличчя, проникала холодни-
ми краплями за комір промоклих бушлатів, а черевики 
чвакали по розгаслому чорноземі польового шляхови-
ка. Утім, ми, молоді і здорові, зігріті думкою, що через 
якийсь місяць – «дембель», цього не помічали. А завтра 
вишикують нас на плацу і командир з’єднання подякує 
за успішне виконання бойового навчального завдання, 
а начальник штабу зачитає наказ про нагородження 
найдостойніших почесними грамотами чи підвищення 
у військовому званні. Підбадьорюючи моряків, кроку-
вав поруч зі мною наш фельдшер Анатолій, з яким по-
дружилися ще в навчальному підрозділі. Щирий, добро-
зичливий, він завжди розділяв з однополчанами і радо-
щі, і печалі військових буднів.

Його доброта, либонь, від того, що нелегке життя 
вготувала йому доля. Ще в малолітті він спізнав гірко-
ту сирітства – батьки загинули в автомобільній аварії. 
Тож виховувався у дитбудинку, а по закінченні восьми 
класів продовжив навчання в медучилищі і з дипло-
мом фельдшера був призваний на флотську службу. 
Єдина втіха і розрада Анатолія – рідна по батькові тіт-
ка Мотря, котра наодинці коротала віку у віддаленому 
від райцентру селі і всім серцем горнулася до племін-
ника, намагаючись замінити сирітці батьків. Анатолій 
проводив канікули, вихідні у тітки. А які ніжні листи 
відсилав їй з флотської служби і з яким нетерпінням 
чекав кожної звістки з неблизького причорноморсько-
го села. А ще – мій друг ділився сокровенним: мовляв, 
звільнившись у запас, продовжуватиме навчання у 
мед інституті. У вільний час штудіював він фахову лі-
тературу, а у гарнізонній вечірній школі поглиблював 
знання з хімії, біології, фізики...

Зрештою, судилося збутися Анатолієвій мрії – він 
став студентом лікувального факультету. Ми з ним 
листувалися, повідомляючи один одному про життєві 
успіхи і невдачі, юні мрії. Так склалося, що по якімсь 
часі мені також випало навчатися в місті студентської 
юності друга. Після занять прогулювалися його вули-
цями, скверами і парками. Анатолій познайомив мене 
зі своєю коханою дівчиною Людмилою – студенткою 
педіатричного факультету того ж медінституту. Врод-
лива, привітна, інтелігентна... І Людмила, й Анатолій 
ніби народилися для щастя.

Відшуміли студентські роки, урочисто прозвучали 
зворушливі слова клятви Гіппократа, й Людмила та Ана-
толій залишилися за державним розподілом у місті їх-
ньої студентської юності – мій друг отримав направлен-
ня до хірургічного відділення обласної клінічної лікар-
ні, а його кохана – до міської дитячої. Невдовзі молодята 
стали на весільний рушник. Відтак у щасті, злагоді й вза-
єморозумінні потекли розмірені подружні будні. Їх ша-
нували хворі, колеги, і в родині все ладналося. Анатолій 
невдовзі отримав посаду головного хірурга області, а за-
тим – заступника завідувача обласного відділу охорони 
здоров’я. Він блискуче захистив кандидатську дисерта-
цію, а Людмила подарувала коханому двох синів – Ан-
дрія та Сергійка. Батьки не натішилися дітьми – відмін-
ники навчання і в спорті були серед кращих. Здавалося б, 
чого ще не вистачає для повного щастя. Аж тут раптом 
новий поворот долі: Анатолія направляють радником до 
Афганістану, правильніше б сказати, головним хірургом 
одного з військових шпиталів. Я не раз навідував Люд-
милу, намагаючись хоч якось зарадити її тужливій «піс-
ні». Ми по кілька разів перечитували й без того зачитані 
до дірок коротенькі вісточки з далекого Афганістану і 
кожна закінчувалася оптимістично: «Пригорни і поці-
луй за мене синочків. До скорої зустрічі, кохана!..».

(Далі буде)

Валерій МАРЦЕНЮК,
м. Хмельницький

ТВОРЧІСТЬ ЧИТАЧІВ

ВЕЛИКІ УКРАЇНЦІ

«НАЇВНЕ МИСТЕЦТВО» 
МАРІЇ ПРИМАЧЕНКО
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піонаті Європи у Ризі. Чоловіча команда – у 
п’ятірці кращих.

ЗМАГАННЯ КРАСИ 
І ЗДОРОВ’Я

Напередодні чарівного весняного жіночого 
свята у Павлограді на базі дитячо-юнацької 
спортивної школи уперше серед команд пра-
цівників дошкільних навчальних закладів від-
булися змагання з оздоровчої аеробіки під де-
візом «Весна, краса, здоров’я!».

За інформацією Павлоградського міського комітету 
Профспілки працівників освіти і науки України

спеціально для «ПВ»

Н

МАСОВА ФІЗКУЛЬТУРА

НА КОНТИНЕНТАЛЬНІЙ 
ПЕРШОСТІ УКРАЇНЦІ 
БУЛИ СЕРЕД КРАЩИХ
З 8 по 13 березня у Ризі тривав 
чемпіонат Старого світу з бо-
ротьби. Вдало виступили у сто-
лиці Латвії вітчизняні майстри 
єдиноборств – чоловічі команди 
пробилися до п’ятірки кращих у 
Європі, а жіноча збірна взагалі 
стала найкращою на континенті. 

Володимир ПОЛЄТАЄВ,

спеціально для «ПВ»

На чемпіонаті Європи з віль-
ної, жіночої та греко-рим-
ської боротьби у Ризі в ме-
дальному доробку наших 

спортсменів загалом 14 нагород 
(1 золота, 5 срібних і 8 бронзових). 

Бронзовими призерами конти-
нентальної першості стали Ібрагім 
Алдатов (86 кг), Юлія Хавалджи-
Благиня (53 кг), Ален Засєєв (125 кг), 
Семен Радулов (65 кг), Алла Черка-
сова (75 кг), Аліна Махиня (69 кг), 
Ганна Василенко (58 кг) і Дмитро 
Цимбалюк (59 кг). Лише за крок до 
найвищого щабеля п’єдесталу по-
шани зупинилися Андрій Яценко 
(57 кг), Юлія Ткач (63 кг), Оксана 
Гергель (60 кг), Тетяна Кіт (55 кг) та 
Олександр Чернецький (130 кг). Ну 
а на честь Жана Беленюка під да-
хом спортивного комплексу 
«Арена Рига» якнайви-
ще здійнявся синьо-
жовтий прапор і лу-
нав український 
гімн!

59 залікових 
балів україн-
ської жіночої 
збірної дозволи-
ли підопічним 
Володимира Єво-
нова знову стати 
кращими у Європі 
– в активі збірної Бі-
лорусі, яка у цій номіна-

ції стала другою, на 10 очок менше. 
Чоловіча збірна «вільників» під 
орудою Руслана Савлохова замкну-
ла призову трійку, причому від лі-
дера заліку збірної Грузії наших 
борців відділило лише 8 очок – 51 

проти 59 у кавказців. У 
свою чергу, команда 

класиків, яку очо-
лював Артур Дзі-

гасов, із дороб-
ком 36 балів та-
кож увійшла 
до п’ятірки 
н а й с и л ь н і -
ш и х . 

Таким чи-
ном, усі україн-

ські збірні цього-
р і ч  в і з ь м у т ь 

участь у розіграші 
Кубка Європи.

БОРОТЬБА

СЕРГІЙ СЕМЕНОВ 
ВИБОРОВ 
СВІТОВУ 
«БРОНЗУ» 

-
-
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ПРИСТРАСТІ

КОМЕНТАР ПРОФСПІЛОК 

2

ПРОФСПІЛКИ 

ПОДАЛИ  

ПЕТИЦІЇ

ЯКОЮ БУДЕ ВІДПО-

ВІДЬ ПРЕЗИДЕНТА?

200 БУРШТИНОКОПАЧІВ 

ЗАТРИМАЛИ ПРАВООХОРОНЦІ

У ВІДПОВІДЬ НАСЕЛЕННЯ  

ПАЛИТЬ ТЕХНІКУ НАЦГВАРДІЇ

ФОРМУЛА 

УКРАЇНСЬКОЇ 

БІДНОСТІ

ЧОМУ ПРАЦЮЮЧА  

ЛЮДИНА БІДНА?

ЦЯ «НЕЗАЖИВАЮЧА 

ВИРАЗКА» ЗАБИРАЄ ЖИТТЯ

ТИМ ЧАСОМ ЗАКОНОДАВЦІ РОКАМИ 

ТЯГНУТЬ З ПРИЙНЯТТЯМ  

ВІДПОВІДНОГО ЗАКОНУ

3

3

КІЛЬКА МІСЯЦІВ ПОСПІЛЬ 

НА ВОЛИНІ ТА РІВНЕНЩИНІ 

ЙДЕ СПРАВЖНЯ ВІЙНА  

МІЖ БУРШТИНОКОПАЧАМИ 

ТА ПРАВООХОРОНЦЯМИ

3

БУРШТИНОВІ

ВІЙНИ

 
БУРШТИНОВА 

ПРОБЛЕМА 

ПОТРЕБУЄ 

ЗАКОНОДАВЧОГО 

ВИРІШЕННЯ

25 
РОКІВ 

ФПУ
Газета в газеті

 СТОР. 7–10

,,

2

5

10

В УКРАЇНІ 

СТВОРЮЮТЬ 

СУСПІЛЬНЕ 

ТЕЛЕБАЧЕННЯ

ДУМКИ ЕКСПЕРТІВ

ТРИВАЄ ПРОДУКТОВА БЛОКАДА КРИМУ
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ГОЛОСУЙТЕ ЗА ПРОФСПІЛКОВІ ПЕТИЦІЇ!

2

ПАТ «ФАРМАК» 

СВЯТКУЄ  

90-РІЧЧЯ

ЯК ЖИВЕ ВЕЛИКА 

ПЕРВИНКА?

УКРАЇНСЬКІ 

УМОВИ ПРАЦІ 

ПЕРЕБУВАЮТЬ 

НА КОСМІЧНІЙ 

ВІДСТАНІ ВІД 

МІЖНАРОДНИХ 

КРИТЕРІЇВ

 
ВЕЛИКИЙ БІЗНЕС ВВАЖАЄ,  

ЩО ПРАЦЯ – ЦЕ ВСЬОГО 

ЛИШЕ ТОВАР...

(Шарон Барроу)

13

3

126

Деталі – у спецвипуску «ПВ»
–

ГІДНА

ПРАЦЯ

,,

2

5

5

ЄВРОПРОФСПІЛКИ 

ВИЗНАЧИЛИ 

ПОЛІТИКУ

У ПАРИЖІ ВІДБУВСЯ  

13-Й КОНГРЕС ЄКП
4ЛІКАРІ 

ЗАРОБЛЯЮТЬ 

МІЛЬЙОНИ НА 

ПОРОДІЛЛЯХ

І НЕ ЛИШЕ  

В СТОЛИЦІ

ЗУПИНИТИ РЕЙДЕРСЬКЕ 

ЗАХОПЛЕННЯ САНАТОРІЮ 

«ЛЕРМОНТОВСЬКИЙ»

         h
ttps://petition.president.gov.ua/petition/4504

ЗА ВІДНОВЛЕННЯ САНАТОРНО-

КУРОРТНОГО  ЛІКУВАННЯ  

ЗА  РАХУНОК  СОЦСТРАХУ

       https://petition.president.gov.ua/petition/10961

ЗА ГАЗ 

ПЛАТИТИМЕМО 

У ЧОТИРИ  
РАЗИ  

БІЛЬШЕ

СУЧАСНИЙ СТАН 

БЕЗПЕКИ І ГІГІЄНИ ПРАЦІ 

У ГАЛУЗІ БУДІВНИЦТВА  

В УКРАЇНІ

ВЕРЕСЕНЬ 

– ЖОВТЕНЬ

2015

№ 9–10 

(189–190)

сті»

лови 
ого 
»

ПІДПРИЄМСТВО «ПРОФІНФОРМ» ФПУ 
НАДАЄ ДОДАТКОВІ ПОСЛУГИ

ДАНСЬКО-УКРАЇНСЬКИЙ ПРОЕКТ 3F - ФПУ

«ПОСИЛЕННЯ ВНЕСКУ ПРОФСПІЛОК У ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ

 ГІДНОЇ ПРАЦІ, ЗАХИСТУ ПРАВ ПРАЦІВНИКІВ 

ТА ДЕМОКРАТИЗАЦІЮ В УКРАЇНІ»

ПЕРША НАЦІОНАЛЬНА КОНФЕРЕНЦІЯ

«ПРОФСПІЛКИ УКРАЇНИ – 

НА ШЛЯХУ ДО ЄВРОІНТЕГРАЦІЇ»

Київ

25 квітня 2015 року

Відбудуємо Будинок
спілок разом!
Let’s Revive Trade Union House Together!
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ВІД РАДИ ДО РАДИ(грудень 2012 р. – лютий 2014 р.)

25 РОКІВ НА ЗАХИСТІ ТРУДОВИХ І СОЦІАЛЬНИХ ПРАВ ЛЮДИНИ ПРАЦІ!

ФЕДЕРАЦІЯПРОФЕСІЙНИХСПІЛОК УКРАЇНИ

«ЗА ГІДНУ ПРАЦЮ!»


